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برگزاری هفته سوم لیگ 
برتر ووشو جوانان کشور 

ندای هرمزگان - شهناز خوش
از سری مســابقات هفته هشتم 
فوتبال  برتر  لیــگ  رقابت های 
زیر هجده سال کشور تیم فولاد 
هرمزگان برابر نوین فولاد یزد به 

تساوی رسیدند.

صدای عودنوازان قشمی باید 
به نقاط مختلف جهان برسد

ندای هرمزگان - زهرا غفوری  
پیشکسوت حوزه موسیقی کشورمان 
زیادی  گفت: جوانان قشمی علاقه 
به هنر موســیقی دارند و شایســته 
اســت صدای عودنوازان قشمی به 

نقاط مختلف جهان برسد.

خوب و نیک مثل 
مردم بلبل آباد
?......زینب نورالدینی

کرویدر ساحلی در 
هرمزگان مغفول مانده 

است 

بانوان هرمزگانی در 

جام همبستگی والیبال 

درخشیدند

ندای هرمزگان - مرضیه دشتی 
آیین رونمایی از مجموعه 40 جلدی ره نامه همزمان 
با دانشگاه های سراسر کشــور در سالن اجتماعات 
معاونت غدا و دارو دانشگاه علوم پزشکی بندرعباس 

برگزار شد.
به گــزارش ندای هرمزگان، نماینــده ولی فقیه در 
اســتان و امام جمعه بندرعباس در این آیین گفت: 
40 جلــد از کتاب های ارزشــمند و اندیشــه های 
تابناک رهبر عزیــز انقلاب که این حرکت ابتکاری 
در دانشگاه های سراسر کشور و استان نیز نوین بود 
و تاثیرگذاری اندیشــه های حضرت آقا چه در حوزه 
تبیین راه ملت بزرگ ایران برای آینده روشن و قنای 
یک تمدن بزرگ و نوین اسلامی از ضروریاتی است 

که نباید از آن غفلت کنیم.
حجت الاسلام والمسلمین محمد عبادی زاده افزود: 
امــروز نیاز داریم که اندیشــه هــای حضرت آقا از 
دانشــگاه های ما در میان جوانان که مخاطب اولیه 
فرمایشــات رهبر معظم انقلاب جوانان هستند که 
آینده و افق روشــن آینده انقــلاب را برعهده دارند 
این کار در دانشگاه شروع شد که کار معناداری بود.

وی بیان کرد: اینجور حرکت های عالمانه و مدبرانه 
برای جلب افکار و اذهان به این ســمت قطعا موثر 
خواهد بود و تمدن نوین اســلامی ســه رکن دارد 
که بار اصلــی این تمدن به دوش دانشــگاهیان و 

فرهیختگان و نخبگان است.
نماینده ولی فقیه در اســتان هرمزگان خاطرنشــان 
کرد: مرحله فضاســازی و هدایت افکار به ســمت 
تمدن نوین اســلامی که یک کار مقدماتی است و 
قبل از اینکه وارد وراحل ســخت افزار تمدن نوین 
اسلامی شویم از دانشگاه ها باید شروع شود و تمام 

تار و پود جامعه اسلامی را فرا بگیرد.
حجت الاسلام والمسلمین عبادی زاده اظهار داشت: 
دو رکن اصلی تمدن باز هم به دوش دانشگاهاست 
و سهم دانشــگاه ها ممتاز است که قطعا بار اصلی 
دانشــگاه ها تولید دانش و گســترش سبک زندگی 

اسلامی می باشد.
وی اضافه کرد: اخلاق و فرهنگ سهم دانشگاه ها 

در حوزه نرم افزاری تمدن ســهم ارزشمند و مهمی 
اســت و امروز در دنیایی که داریم زندگی می کنیم 
علیرغم فرمایشــات رهبر انقلاب هنــوز این نگاه 

تمدنی در جامعه ما نهادینه نشده است.
نماینده ولی فقیه در اســتان هرمزگان تصریح کرد: 
نقشه راه رســیدن به تمدن نوین اسلامی است که 
رهبر معظم انقلاب اســلامی هم راه را ترسیم کرده 
اند و با این خصوصیت که تفاوتش با تمدن اسلامی 
گذشته ما در این است که اینجا پرچم به دست ملت 

بزرگ ایران است.
حجت الاسلام و المسلمین عبادی زاده ادامه داد: در 
گذشته ملت عزیز ایران و نخبگان و اندیشمندان ما 
در تمدن سازی اسلامی سهم داشتند اما اینجا بیشتر 

از سهم است و پرچم داری به شمار می رود.
وی گفت: امروز شــاهد هستید که چطور این پرچم 
امامین انقلاب در کشــورهای مختلف تاثر و نقش 
خود را برای ســاخت این تمــدن نوین ایفا می کند 
و ما دانشگاهیان یک استغفار هم بدهکار هستیم و 

تمدن سازی از دانشگاهها باید آغاز شود.
نماینده ولی فقیه در استان هرمزگان اذعان داشت: 
گاهی اوقات در حوزه ماموریت ها و وظایف خودمان 
کوتاهــی هایی می کنیم و حضــرت آقا مجبور می 
شوند برخی از مسائلی را که ما خودمان حرکت کنیم 
و جلو ببریم تذکر بدهند و یادآوری کنند و برخی از 
موضوعات مهم مورد عنایت ایشان بعضا 40 بار در 
ارتباط با یک موضوع یادآوری می کنند در لابه لای 
بیاناتشــان برای اینکه این یادآوری و جدی گرفتن 

کار مورد توجه ملت بزرگ ایران قرار گیرد.
حجت الاسلام و المسلمین عبادی زاده عنوان کرد: 
در این قرن های اخیر نســبت به موضوع حمکرانی 
دینی به ویژه نســبت به ولایت فقیه داریم و کاری 
کــه باید نخبگان و حوزه هــای علمیه انجام دهند 

دچار عقب ماندگی شده ایم که باید جبران شود.
وی افــزود: ایــن آثار بخشــی از منظومــه و نگاه 
ارزشــمندی اســت که رهبــر انقلاب نســبت به 
موضوعــات مختلف دارنــد و قطعــا در آینده هم 
منظومه تکمیل خواهد شد و امروز وظیفه ماست که 

براســاس اموزه ها و اندیشه های تابناک رهبر عزیز 
انقلاب پی ریزی و برنامه ریزی کنیم.

نماینده ولی فقیه در استان هرمزگان گفت: جوانان 
به عنوان چراغ راه و راهنمای خود با الهام از بیانات 
رهبــر معظم انقلاب بتوانند هم مســیر را درســت 
تشــخیص دهند و هم بر ســرعت خود بیافزایند و 
چیزی است که به آن نیاز داریم بطوری که در بیانیه 
گام دوم انقلاب اســلامی، مخاطــب اصلی جوانان 
هســتند زیرا جوانان امروز آینده سازان کشور ما در 

افق پیش رو هستند.
رییس دانشگاه علوم پزشــکی در استان هرمزگان 
نیز در این مراســم بیان کرد: روز خوبی برای جامعه 
دانشــگاهی است، به دلیل اینکه از محتوا و مطالبی 
که پایه تفکر جامعه انقلابی و اسلامی است رونمایی 

شد.
دکتــر جاودان افــزود: خدا را شــاکریم بابت اینکه 
خداونــد به ما توفیق داده بابــت اینکه در برهه ای 
از زمان قرار داریم که رهبری دانشــمند و فرزانه و 
حکیــم داریم که با رهبری های هوشــمندانه مایه 

سرافرازی ما و جهان اسلام هستند.
وی اظهار داشــت: به لحاظ اینکه این افتخار برای 
جامعه دانشــگاهی هســت و در دانشــگاه ها این 

رونمایی صورت
می گیرد به نمایندگی از دانشگاه های استان تقدیر 
مــی کنیم از مســئولین محترمی که در دانشــگاه 
برنامــه ریــزی کردنــد و امیدواریم اســاتید همه 
دانشــگاه ها از این ظرفیت هــا و متون و محتواها 
 که به حق یک چراغ راه برای کار هســت بهره مند

می شوند.
رییس دانشگاه علوم پزشــکی در استان هرمزگان 
ادامه داد: همه ما می دانیم که مقام عظمای ولایت 
در همه زمینه ها صاحب نظر هســتند و بی بدیل و 
بی نظیر هســتند و با توجه به این همه گستره بیش 
از حد علوم و رشــد چندین برابری در لحظه، فردی 
وجود دارد کــه در همه زمینه ها بتواند صاحب نظر 
باشــد و آن رهبر معظم انقلاب هست و خدا را بابت 

این فرصت از زمان شاکریم.

همین صفحه

گروه رسانه ای ندای هرمزگان، علاقمندان به حرفه رسانه ی تصویری   

را دعوت به همکاری می نماید.
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»دعوت به همکاری«

همراه با آموزش قبل از شروع همکاری 

یک فرصت شغلی عالی برای علاقمندان به کار رسانه 

درگذشــت والده گرامی را به جنابعالی و خانواده محترم و بازماندگان تسلیت گفته، برایتان 

طول عمر با عزت از خداوند بزرگ آرزومندیم.

مدیرمسئول و کارکنان ندای هرمزگان

  همکار و دوست ارجمند
 جناب آقای همایون امیرزاده 

عکس: ندای هرمزگان عکس: ندای هرمزگان 

همزمان با دانشگاه های سراسر کشور؛همزمان با دانشگاه های سراسر کشور؛

آیین رونمایی از مجموعه آیین رونمایی از مجموعه 4040 جلدی ره نامه در بندرعباس برگزار شد جلدی ره نامه در بندرعباس برگزار شد



خبر

برخورد خودرو ســواری با کامیون در جاده ی جاسک به 
میناب حوالی روســتای میشی ســیریک باعث مرگ دو 

سرنشین خودرو سواری شد .
بــه گزارش ندای هرمزگان، طبــق اعلام منابع محلی در 
حادثه دیگر که روزهای اخیــر اتفاق افتاد نیز یک نفر در 

همین جاده جان سپرد. 
در حالیکه مدام شــاهد حوداث جاده ای در شــرق استان 
هستیم مسئولان از نبود اعتبار برای ایجاد کرویدر ترانزیتی 
خوزستان به سیستان و بلوچستان در حوزه هرمزگان خبر 
می دهند و این در حالی است که ناتوانی نمایندگان استان 
در مجلس برای ضرورت ایجاد اتوبان ساحلی در هرمزگان 
شــاهد بهره برداری از اتوبان های داخلی هستیم و این به 
معنــی بی اهتمامی به اقتصاد دریا محور اســت امری که 
مورد تاکید مقام معظم رهبری اســت و نســبت به اجرای 

آن فرمان داده است. 
در حقیقت مهمترین عامل رشد  تجاری و اقتصادی توجه 
به زیر ســاخت هــای حمل و نقل در بنادر اســت که در 
کمال حیــرت هرمزگان چندان از ایــن موهبت بهره ای 

نبرده است. 
وقتی به جاده های ترانزیتی نوار ســاحلی بی توجهی شود 
علاوه بر شــدت یافتن حوداث مرگبار توســعه نیز در این 
مناطق به صورت متوازن اجرایی نمی شود و این در حالی 
است که در کشورهای توسعه یافته بهترین جاده ها سهم 
بنادر اســت و عامل مهم رونق تجارت و اقتصاد بر مبنای 
توســعه حمل و نقل در بنادر صورت می گیرد اما در ایران 
به ســبب نفوذهای سیاسی برخی استان ها در پایتخت   و 
ضعف نمایندگان هرمــزگان در مجلس عملا این روند به 
شکل برعکس انجام می شود و توسعه راهها  به جای بنادر 

از استان های داخلی کشور صورت می گیرد. 
فی المثل ابتــدا اتوبان اصفهان به فارس اجرا می شــود 
بعد یادشــان می آید که باید این اتوبان به بوشهر متصل 
شــود و عجیب تر اینکه در اجرای طرح کرویدر ســاحلی 
هم که از خوزســتان تا سیســتان و بلوچستان امتداد دارد 
عملا هرمزگان توفیق چندانی در ایجاد اتوبان نوار ساحلی 

نداشته است.

بعد از حادثه برخورد شبانه یک خودرو سواری با شتر در دو 
راهی کوهمبارک جاســک و طبق اخبار رسیده ساماندهی 
شترها در روستای کوهمبارک جاسک کلید خورده است .

به گزارش نــدای هرمزگان، این حادثه که خوشــبختانه 
تلفاتی در پی نداشــت باعث افزایــش اعتراضات مردمی 
نســبت به اجرای قاطع طرح ســاماندهی شــترها شده 
اســت به گزارش ندای هرمــزگان و در همین پیوند علی 
جلالی جاسکی فعال سیاســی  شهرستان جاسک با ذکر 
تعدد تصادفات شبانه با شتر و افزایش آمار تلفات خواهان 
همراهی کامــل دهیاران در طرح پــلاک کوبی و نصب 

شبرنگ شترهای سرگردان این شهرستان شد .
وی با اشاره به اینکه برخی از دهیاران چندان تمایلی برای 
همراهی با طرح ساماندهی شترها دارند ،بیان داشت : اگر 
این روند تداوم یابد شــاهد افزایش حوداث مرگبار خواهیم 
بــود لذا امیدوارم همه دهیاران در اجرای این طرح با جهاد 

کشاورزی جاسک همکاری نمایند.
طرح ساماندهی شترهای شهرستان جاسک چندی قبل  با 
حضور ماموران جهاد کشاورزی ،پلیس و مسئولان محلی 
از روستای آغوشــک بخش مرکزی شهرستان جاسک به 

اجرا درآمد .
بعد از تکرار تصادفات شبانه با شتر و افزایش تلفات ناشی 
از آن با دستور حجه الســلام امامی دادستان جاسک  در 
جهت همکاری کامل  شــوراهای روســتایی و دهیاران از 
روز گذشته طرح ساماندهی شــترها در روستای آغوشک 

به اجرا در آمد. 
به گفته حســین شرفی مدیر جهادکشــاورزی شهرستان 
جاســک گفت: در این طرح ماموران جهاد کشــاورزی با 
مراجعه به هر روستا و طبق اعلام قبلی به دهیار و شورای 
روســتا پلاک گذاری و نصب شــبرنگ روی  شتر ها را 

انجام می دهند.
وی خاطر نشــان کرد: از مزایای این طــرح می توان به  
داشــتن آمار دقیق شترها و تشکیل شناســنامه دام، آمار 
جمعیتی، اطلاع از پراکنش، نژاد و گونه و مدیریت در طرح 

های تحقیقاتی و سهولت در صادارت اشاره کرد.
وی گفت: با اجرای کامل این طرح شترها بایستی در جهاز 
بند شــبانه قرار گرفته و در صورت بروز حوداث شــبانه با 
خودرو  با مشاهده پلاک شــتر فورا صاحب آن شناسایی 

می شود .
شــرفی افزود: در ایــن طرح علاوه بر نصب شــبرنگ ، 
پلاک شناســایی حاوی یک کد پانزده رقمی بر روی شتر 
نصب می شــود که تمام اطلاعات شــتر و مالک شتر بر 
روی ســامانه ای خاص و آنلاین ثبت می شــود و تمام 
 این اطلاعــات برای اداره های ذی نفع قابل دسترســی

است.
مدیر جهاد کشــاورزی جاســک افزود: لازمــه توفیق در 
اجرای ایــن طرح همــکاری کامل شــترداران ،اعضای 
شوراهای روســتایی و دهیاران اســت و امیدوارم نیازی 
 به ورود دســتگاه قضایی و برخورد قانونــی  با این افراد

نباشد.

?....... کاظم گلخنی 

طبق اعلام منابع محلی کمبود آب در روستاهای غرب 
جزیره قشــم با وجود تاکید مســئولان نسبت به بهبود 
اوضاع آبرســانی در این منطقه به مرحله نگران کننده 
ای رسیده است، بطوریکه رئیس شورای روستای گوری 
از خیرین تقاضا کرده، برای تعمیر ســقف آب انبار این 
روستا مشارکت نمایند و این بدان معناست که مردم در 
بی آبی ناچار شدند، برای مصرف آب به سراغ ذخیره آب 
مصرفی خود، در آب انبارهای غیر بهداشتی بروند. طبق 
نظر کارشناسان بهداشــتی برکه و یا همان آب انبار در 
ایــن تنش آبی و کاهش بارش ها می تواند میزبان هزار 
جور باکتری و میکروب باشــد، از این رو بسیار ضروری 
است که مسئولان حداقل نوبت آبرسانی به این روستاها 
را کاهش دهند  تا از مراجعه مردم برای حل مشکل خود 
به آب انبارها کاســته شــود. در گذشته دربرکه ها  لارو 
نوعــی کرم بنام پیوک یا اصطــلاح محلی »کرم نارو« 
رشــد می کرد که مرحله تنمیل آن در روده و تغذیه از 

خون بود و کشنده !
البتــه باید تاکید کرد که با توجه بــه بهره گیری از آب 
بــاران از برکه ها  در بین اهالی غرب اســتان و جزیره 
قشــم یک موهبت محسوب می شود، سازمان بهداشت 
استان تردیق نوعی قرص را به آب برکه هایی که مورد 
استفاده اهالی است در دستور کار خود قرار داده استو زیرا 
که اگر تنش آبی هم مرتفع شــود باز هم  بنا به ســنت 
دیرین خود بهره گیری از آب برکه ها ادامه خواهند داد.

به گفته منابع محلی گاهی نوبت دهی آب لوله کشــی  
به برخی روستاهای غرب جزیره قشم به چند ماه یکبار 
هم می رســد، از طرفی خرید آب از تانکرهای سیار در 
این شرایط اقتصادی برای مردم مشکل است و خیلی از 

خانواده ها قدرت خرید آب از تانکرهای سیار را ندارند.
به گفتــه برخی اهالی هم اینک قیمت چهار متر مکعب 
آب در روســتاهای غرب قشم به پانصد هزار تومان می 

رسد، که خیلی از مردم قدرت خرید آن را ندارند .
از دیگر سو هنوز آب شیرین کن باسعیدو وارد فاز تامین 
آب خام نشــده اســت تا بتواند از همه ی ظرفیت خود 
اســتفاده کند و این یعنی فعلا به این زودیها نوبت دهی 

آب کاهش نخواهد یافت !
شــفاف تر اینکه بایستی این آب شــیرین کن بتواند در 
آینده نزدیک مکانیسم  بهره گیری از آب دریا در ساحل 
مجاورش را اجرا نماید تا چشــم انتظار دریافت آب خام 
از دیگر نقاط قشــم نباشــد،  اینکه  کــی  و چه زمانی 
این مکانیســم دریافت آب خام آب شیرین کن باسعیدو 
اجرایی می شود، براســاس شواهد باید همچنان منتظر 

ماند!
در مجموع مســئولان آبفا همیشــه تاکید می کنند که 
مشــکل بزرگ آنها در آبرسانی  فقط مربوط به مناطقی 
اســت که دسترســی به دریا ندارند ویا از ســفره های 
زیرزمینی محروم هســتند. اما جزیره قشم که گرداگرد 
آن را دریــا فرا گرفته هم ظاهــراً در این محرومیت بی 
آبی دســت و پا می زند و معلوم است که کمبود اعتبار 
هم باید به این محدودیت آبفای استان اضافه کرد. البته 
نقش منطقه آزاد در حل این مشــکل تا کنون در برنامه 

ها به چشم نمی خورد.

ندای هرمزگان - گروه خبر 
رئیــس کل دادگســتری اســتان هرمزگان از کشــف 
 بیــش یک تن مــواد مخدر در شهرســتان میناب خبر

داد.
به گزارش ندای هرمزگان، مجتبی قهرمانی اظهار کرد: 
به دستور دادستان عمومی و انقلاب شهرستان میناب و 
طی دو عملیات همزمان توسط مأموران پلیس مبارزه با 
مواد  مخدر این شهرســتان، یک تن و ۱۴ کیلوگرم مواد 

مخدر کشف و ضبط شد.
وی در خصــوص جزئیات این خبــر گفت: با هماهنگی 
مقام قضایــی، مأمــوران پلیس مبارزه با مــواد مخدر 
شهرستان »میناب« با پشتیبانی فنی و اشراف اطلاعاتی 
پلیس مبارزه با مواد مخدر اســتان، دو دستگاه خودروی 

حامل مواد مخدر را شناسایی و توقیف کردند.
وی تصریح کرد: در جریان این عملیات ها و در بازرسی 
از خودرو های توقیف شده از قاچاقچیان، در مجموع یک 
تن و ۱۴ کیلوگرم مواد مخدر از نوع تریاک و حشــیش 

کشف و ضبط شده است.
رئیس کل دادگســتری هرمزگان خاطرنشــان کرد: دو 
نفر از قاچاقچیان مواد مخدر نیز دســتگیر شــده اند که 
با صدور قرار تأمین کیفری در بازداشت به سر می برند.

وی در پایان هشدار داد: عواقب بسیار سنگینی در انتظار 
قاچاقچیان مواد مخدر اســت و دستگاه قضایی قاطعانه 
 و بــدون اغماض با ســوداگران مرگ برخــورد خواهد 

کرد.

"......کاظم  گلخنی  هرمزگان
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تنش آبی جزیره قشم ؛ برکه ها احیا 
می شوند!

بیش از یک تن مواد مخدر در شهرستان 
میناب کشف شد
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    حوادث 
    

  یادداشت 
    

دهیاران همکاری کنند طرح ساماندهی 
شترها به طور کامل اجرا می شود 

کرویدر ساحلی در هرمزگان مغفول 
مانده است 

ندای هرمزگان - مرضیه دشتی 
حســین کریمی رئیــس انجمــن هنرهای 
نمایشــی اســتان هرمزگان با ابــراز گلایه 
مندی از اینکه مجموعه تئاتر اســتان مکان 
مناسبی برای تمرینات خود ندارند، گفت: در 
بحث زیرساخت تئاتر جزء استان های خیلی 
مظلوم هستیم به این جهت که واقعا در حق 
علاقمندان به این هنر کم کاری و کم لطفی 
شــده و چه در گذشــته که این فرصت بود 

اقدامی صورت نگرفته است.
حســین کریمی در گفت و گوی اختصاصی 
بــا ندای هرمــزگان افزود: حدود 25 ســال 
قبل هنرمندان تئاتر اســتان پیگیر بودند که 
مجموعه تئاتر شهری در استان اتفاق بیافتد 

اما تاکنون کاری صورت نگرفت است.
وی بیــان کــرد: در حال حاضر تنها ســالن 
تخصصی اســتان هرمزگان بــا 7۱ صندلی 
با عنوان پلاتو آفتاب اســت که جای تاسف 
دارد که باتوجه به این همه هنرمند در عرصه 
تئاتر و گروه های نمایشــی که در طول سال 
تولیدات خوبــی داریم و یکی از انجمن های 
فعال اســتان هرمزگان هســتیم که همیشه 
برنامه و فعالیت و تولید داشته ایم اما در حق 

هنرمندان استان کوتاهی شد.
بسیاری از هنرمندان بارها از طریق مسئولین 
مختلف پیگیری کردنــد ولی اتفاقی نیافتاده 
و هیچکــدام از شهرســتان هــای اســتان 
هرمزگان یک ســالن تخصصی پلاتو ندارد 
و اگــر هم در شهرســتان هــا چنین چیزی 
وجود داشــته باشــد، کاربری آن تغییر دادند 
 و مناســب بــرای تمرینات یا اجــرای تئاتر

نیست.
در خصوص مســائلی که مربــوط به پلاتو 
شــهر واقع در پارک دباغیان بندرعباس می 
باشــد، این پلاتو قبل از اینکه پلاتویی باشد 
حدود بیش از ۴0ســال قبل محلی بوده که 
گروههای تئاتری بطــور رایگان برای مردم 
برنامــه اجرا مــی کردنــد و در آن زمان که 
نوجوان بودیم برای مردم اجرای تئاتر داشتیم.

این محل در زمان شــهردار وقت بندرعباس 
با هنرمند استانی و کشــوری ابراهیم پست 

کوهی به عنوان یکــی از گروه های فعال و 
جزو نخبگان اســتانی و ملی بودند در اختیار 
این گروه قرار گرفت تــا درکنار آن به گروه 
هــای دیگر تئاتر اســتان هم کمک شــود 
به همیــن منظور تفاهم نامــه ای میان این 
هنرمند با سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری 
نوشته شد و چون ابراهیم پشت کوهی درگیر 
اجراهای تهران بودند و بارها هم به ایشــان 
اعلام شده بود که این مسئله را پیگیری کند 

اما ایشان در استان حضور نداشت.
به دلیل مشغله و برنامه های هنرمند ابراهیم 
پشت کوهی و عدم پیگیری از سوی ایشان، 
تمدید این قرارداد با سازمان فرهنگی ورزشی 
شــهرداری وقت اتفاق نیافتاد، اما با توجه به 
اینکه در حال حاضر نیاز هســت این ســالن 
در اختیار انجمن نمایشــی استان قرار گیرد 
تا بتوانیم خدمات به گروههای تئاتر اســتان 

ارائه دهیم.
وی در ادامه از ســازمان فرهنگی ورزشی و 
اجتماعی شــهرداری بندرعباس درخواســت 
کرد: بــرای تمدید قرارداد یــا اینکه قرارداد 
جدیدی با انجمن نمایشــی استان هرمزگان 
بسته شود تا مکانی برای تمرینات گروه های 

نمایشی قرار گیرد.
جوانان بســیاری اکنون به عنوان هنرمند و 
علاقمنــد به تئاتر در اســتان فعالیت دارند و 
مکان مناسبی که کاربردی هم باشد تا بتوانند 
تمرینــات خود را انجام دهنــد در هرمزگان 
وجود ندارد لذا از مسئولان استان درخواست 
داریم برای کمک به ایــن جوانان همکاری 

بیشتری با انجمن نمایشی هنرهای نمایشی 
استان داشته باشند.

همچنین فرهنگســراهایی که اکنون در شهر 
بندرعباس و استان هرمزگان هم ساخته شده 
بصورت تخصصی فعالیت می کنند و هویت 
آنها مشــخص نیســت و رویکردی ندارند و 

مناسب انجام تئاتر استان نیست.
تنها جایی که اکنون مناســب تمرینات تئاتر 
استان هست، پلاتو شهر هست که همین هم 
با اقدام ســازمان فرهنگی ورزشی شهرداری 
در حال بازپس گیری می باشــد و نسبت به 

این موضوع گله مند هستیم.
به هرترتیبی که مکان فرهنگی تخلیه شــود 
روند اشتباهی است، زیرا فرهنگسراهایی که 
در سطح شهر وجود دارد عملا کارایی خاصی 

ندارد و کار موثری اتفاق نمی افتد.
از شورای شهر و شــهردار بندرعباس تقاضا 
داریم که این مکان در اختیار هنرمندان قرار 
گیــرد و بتوانند ادامه فعالیــت خود را در این 

مکان انجام دهند.
پلاتــو دیگری بــود که با همت و پشــتکار 
هنرمندان اســتان بنــام پلاتــو دریا )جنب 
شــهرداری  ورزشــی  فرهنگــی  ســازمان 
بندرعباس( ساخته شد ولی متاسفانه به فردی 
تحویل داده شــده که اصلا هنزمند نیســت 
و هیچ فعالیتی در زمینــه تئاتر ندارد و اخیرا 

فعالیت هایی را در این زمینه آغاز کرده اند.
برای کار فرهنگی و تولید نمایشــی خواسته 
دیگری به جز اینکه پلاتو شــهر را به انجمن 

واگذار کنند نداریم.

همچنین مدتی قبل با تعدادی از هنرمندان به 
دیدار استاندار رفتیم و مشکلات خود را بیان 
کردیــم و اعلام کردیم که فقط درخواســت 
داریــم پلاتــو آفتاب که تجهیــزات قدیمی 
دارد، بازسازی شود اما علیرغم وعده استاندار 
تاکنون هیچگونه اقدامی در این زمینه انجام 

نشده است.
توجه به حوزه بسیار اهمیت زیادی دارد و اگه 
مسئله های فرهنگی درست شود و دغدغه ها 
در این زمینه کاهش یابد، بقیه مســائل دیگر 

هم درست خواهد شد.
بسیاری از مسئولین استانی شعار فرهنگی می 
دهد اما در عمل هیــچ اقدامی صورت نمی 
گیرد و بیشــترین معضــل در حوزه فرهنگ 

اتفاق می افتد.
انجمن هنرهای نمایشــی استان هرمزگان با 
دریافت مجــوز و نظارت اداره کل فرهنگ و 
ارشاد اسلامی اســتان بطور مستقل فعالیت 

دارد و صنف محسوب می شود.
همــه جوانانی فعال در ایــن زمینه با هزینه 
ی خودشــان و فقــط از روی علاقه به هنر 
نمایشــی تئاتــر روی آورده انــد و هر تولید 
نمایشــی که برگزار می شود حدود بین 2 تا 

3هزار نمایشگر دارد.
هر ســال افتخارات خوبی در حوزه هنزهای 
نمایشــی بــرای اســتان هرمزگان کســب 
کردیم و در ســال جاری ۴ گروه نمایشی در 
جشنواره منطقه ای شــرکت کرده است که 
 هر ســال در جشــنواره فجر گروه نمایشی

داریم.
در جشــنواره اخیر اســتانی که برگزار شــد، 
دوگروه نمایشــی خیابانی مقام کسب کردند 
و دو گروه نمایشــی صحنه ای نیز 5 دی در 
شیراز جشنواره منطقه ای حضور و اجرا دارند 
و تمریــن برای اجرای هــر نمایش بین 2 تا 
3ماه اســت که تقریبا هر روز نیاز به تمرین 

می باشد.
وی با اشــاره به اینکه افتخارات زیادی برای 
استان کسب کرده ایم، گفت: بیش از 2هزار 
نفر عضو انجمن هنرهای نمایشــی اســتان 

هرمزگان هستند. 

گلایه از مظلومیت تئاتری های هرمزگان و درخواست برای 
بازگردانی پلاتو شهر

تصویب و معرفي نماینده مطلع و بصیر جهت شرکت در جلسات هیأت عالي معاملات شهرداري ـ تصویب اصلاحیه و متمم بودجه سال ۱۴0۱ شهرداري ـ تصویب 
و انتخاب رئیس شورا ـ تصویب برگزاري جشنواره انبه و یاسمین گل ـ تصویب پیشنهاد برگزاري مناقصه اجراي آسفالت گرم از طریق بخش خصوصي ـ تصویب 
افزایش نرخ کرایه تاکســي هاي درون شــهري ـ تصویب واگذاري امور مربوط به نگهداري فضاي ســبز شــهري به بخش خصوصي از طریق مناقصه عمومي ـ 
تصویب و انتخاب هیأت رئیسه شورا ـ تصویب نرخ پیشنهادي شهرداري در خصوص کرایه سرویس مدارس در سال تحصیلي ۱۴02 ـ ۱۴03 ـ تصویب و بازنگري 
کمیســیون هاي تخصصي شــورا ـ تصویب و معرفي اعضاي شــورا به کمیســیون هاي بدوي ماده ۱00 ، تجدید نظر ماده ۱00 و ماده 77 شهرداري ـ تصویب و 
انتخاب اعضاي شــورا به کمیته حسابرســي و کمیسیون تحویل و معاملات شهرداري ـ تصویب اتمام فاز دوم بلوار دانشگاه ـ تصویب صلح نامه مربوط به مجتمع 
تجاري، اداري و فرهنگي قلعه هزاره ـ تصویب پیشــنهاد واگذاري دکه هاي ســطح شهر از طریق مزایده عمومي ـ تصویب دریافت تسهیلات بانکي جهت پروژه 
هاي گردشــگري شــهرداري از طریق اداره کل میراث فرهنگي، گردشگري و صنایع دستي استان ـ و تصویب سایر درخواست هاي مردمي که از طریق شهرداري 

به شورا ارجاع گردیده است .
فعاليت شش ماهه اول سال 1402

*تعداد جلسات رسمي : ۱3 جلسه

*تعداد كل مصوبات : ۴0 مصوبه

*تعداد جلسات كميسيون ها : 8 جلسه

*تعداد كل مصوبات كميسيون ها : ۱8 مصوبه

*تعداد مصوبات كميسيون برنامه بودجه و عمران شهري : 8 مصوبه

*تعداد مصوبات كميسيون حقوقي، فرهنگي و اجتماعي : ۱0 مصوبه

ندای هرمزگان - گروه خبر 
بیش از ۴هزار دانشجو، دانش آموز، طلبه و... 
در قالب اردوهای راهیان پیشــرفت در پاییز 
امســال از دســتاوردهای جوانان متخصص 
کشور در پالایشگاه ستاره خلیج فارس بازدید 

کردند.
به گــزارش نــدای هرمزگان، بــا توجه به 
از  برای جلوگیری  دسیســه های دشــمنان 
آگاهی جوانان از پیشــرفت های کشــور این 
وظیفه بر دوش همگان اســت تا در راستای 
اجــرای منویات مقام معظــم رهبری مبنی 
بر جهاد تبیین و اولویــت مهم تاریخ نگاری 
و بازگو کردن دســتاوردهای نظام اسلامی 
در تمامــی حوزه ها از جملــه صنعت نفت و 
در کشور،  انجام شده  ارزشــمند  فعالیت های 

آن ها را معرفی کنند. 
طــرح راهیــان پیشــرفت کــه بــه ابتکار 
ســیزدهم  دولت  در  محترم  رئیس جمهــور 
بنیان گذاری شــد، گام اثر بخشــی است تا 
غفلت هــا در زمینــه معرفی دســتاوردها و 
خدمات جمهوری اســلامی ایران به میزان 

قابل توجهی پوشش داده شود.
پالایشــگاه ســتاره خلیج فارس بــه عنوان 
بزرگترین پالایشــگاه میعانات گازی جهان 
یک دســتاورد ملی محسوب می شود که در 
اوج تحریم های ظالمانه اســتکبار جهانی به 
دســت متخصصان داخلی کشــور عزیزمان 
ایران، ســاخت و راه اندازی شد و هم اکنون 
ســهم 35 درصدی در تولید بنزین کشور را 

عهده دار است.

در راســتای تبیین جهاد صــورت گرفته در 
ابر پالایشگاه ســتاره خلیج فارس برگزاری 
هفتگی اردوهای راهیان پیشــرفت در حال 
اجرا اســت که در این اردوها بازدیدکنندگان 
بزرگترین  با دستاوردهای متخصصان جوان 
پالایشــگاه میعانــات گازی جهــان آشــنا 

می شوند.
در این اردوها هم زمان با فصل پاییز امسال، 
بازدیدکنندگانی از دانشگاه های تهران، شهید 
بهشــتی، علم و صنعت، علــوم تحقیقات، 
علوم پزشــکی هرمزگان و اصفهان، طلاب 
استان های تهران، کرمان، البرز، سمنان، قم، 
خانواده های پاسداران و دانش آموزان استان 
هرمزگان از ســتاره پالایشی کشور بازدید به 

عمل آوردند.

شــرکت نفت ســتاره خلیج فارس همواره با 
فراهم سازی بســترها پیشگامی برای برپایی 
اردوهای راهیان پیشرفت در کشور بوده است 
و ســال گذشته نیز بالغ بر 5 هزار نفر در این 
قالب از دســتاورد عظیم متخصصان صنعت 
نفت ایران اسلامی بازدید به عمل آوردند تا 
از این طریق بتوان افکار جامعه را درخصوص 

دستاوردهای کشور به تبیین رساند.

در قالب اردوهای راهیان پیشرفت؛

بازدید 4هزار نوجوان و جوان از دستاوردهای پالایشگاه ستاره خلیج فارس



فرهنگ

رئیس فرهنگســتان زبان و ادبیات فارســی گفت: در دهه های 
آینده آثار درخشــان و ارزشمندی در حوزۀ ادبیات پایداری مردم 
فلسطین خلق خواهد شد و کمک می کند تا پایداری و استقامت 

مردم فلسطین در حافظۀ تاریخ ماندگار بماند.  
به گزارش ایســنا به نقل از روابط عمومی فرهنگســتان زبان و 
ادب فارســی، غلامعلی حداد عادل، رئیس فرهنگســتان زبان و 
ادبیات فارسی در »همایش ملیّ اعتلای گرایش ادبیات پایداری 
در دانشــگاه ها: راهکارها و موانع« با اشاره به پایداری مردم در 
غزه و فلسطین گفت: بی شک در دهه های آینده آثار درخشان و 
ارزشــمندی در حوزۀ ادبیات پایداری مردم این سرزمین ها خلق 
خواهد شــد و این آثار کمک می کند تا پایداری و استقامت مردم 

فلسطین در حافظۀ تاریخ ماندگار بماند.
او با بیان ایــن مطلب که ادبیات پایداری صرفاً یک مســئله و 
موضوع دانشگاهی نیست، گفت: ادبیات پایداری موضوعی است 
که همۀ دنیا با آن درگیر هســتند و بحثی انتزاعی نیست و باید 

درجهت اعتلای آن بکوشیم.
حداد عادل در ادامه ســخنانش از شــاهنامه بــه عنوان یکی از 
مهم ترین نمونه های ادبیات حماسی و پایداری در جهان یاد کرد 
و گفت: اگر به تاریخ ایران نگاه کنیم در طول قرن ها جنگ های 
بسیاری را تجربه کرده است، اما با استقامت و دلاوری های مردم 

ایران این سرزمین استقلال خود را  همواره حفظ کرده است.
او افزود: اگر تاریخ ادبیات ایران را دوره به دوره بررسی کنیم، به 
خوبی می توانیم به ریشه های ادبیات پایداری در ایران پی ببریم. 
ریشــۀ ادبیات پایداری در ایران به دوره مادها و هخامنشــیان 

بازمی گردد. 
حداد عادل در بخش دیگر ســخنانش با اشــاره به دستاوردهای 
»همایــش ملیّ اعتلای گرایش ادبیات پایداری در دانشــگاه ها: 
راهکارهــا و موانع« گفت: این همایــش قابلیت و ظرفیت این 
را دارد که از ســال های آینده به صورت بین المللی برگزار شــود 
و ســهم بســزایی در تولید و تدوین منابع درســی و دانشگاهی 

داشته باشد.
او در بخــش دیگر ســخنانش به صورت اجمالــی دربارۀ برخی 

فعالیت های فرهنگستان زبان و ادب فارسی سخن گفت. 
قاسم عموعابدینی، معاون آموزشــی وزیر علوم نیز در سخنانی 
با اشــاره به اهمیت ادبیات پایداری گفت: ادبیات پایداری یکی 
از گرایش های زبان و ادبیات فارســی در مقطع کارشناسی ارشد 
است، امیدوارم که به زودی این گرایش تبدیل به رشتۀ مستقلی 
شــود و با توجه به این که ۱۵ ســال از راه انــدازی این گرایش 
در دانشــگاه ها می گذرد،  مقطع دکتری آن نیز در دانشــگاه ها 

راه اندازی خواهد شد. 
محمدرضا ترکی، دبیر علمی همایش ملیّ اعتلای گرایش ادبیات 
پایداری در دانشگاه ها در مراسم پایانی این همایش گفت: ادبیات 
پایداری در فرهنگ و تمدن ما ریشه دارد و مبانی ادبیات پایداری 

را می توان در قرآن جست وجو کرد.
او با بیان این مطلب که ادبیات پایداری با روشــنگری و آگاهی 
پیوند خورده است، گفت: »همایش ملیّ اعتلای گرایش ادبیات 
پایداری در دانشگاه ها: راهکارها و موانع« فرصت مغتنمی بود تا 
در جریان آن هفتاد تن از استادان و پژوهشگران ادبیات پایداری 
در قالب پنج کارگروه اطلاعــات و دیدگاه های خود را با هم در 
میان بگذارند. مباحث بســیار ارزشمندی در جریان برگزاری این 

نشست ها طرح شد که بی گمان راهشگا خواهد بود.
مدیــر گروه ادبیــات انقلاب اســلامی فرهنگســتان در پایان 
ســخنانش گفــت: بــه زودی انجمن ادبیــات پایــداری را در 
فرهنگســتان زبــان و ادب فارســی راه انــدازی خواهیم کرد و 
قصد داریم بخش عمــدۀ فعالیت های این انجمن  را به صورت 
برخط برگــزار کنیم تا در این انجمن بتوانیم میزبان شــاعران، 
 نویســندگان و پژوهشــگران این حــوزه از جای جای کشــور

باشیم.
در ادامه این مراســم محمدرضا سنگری، مدیر اندیشکدۀ ادبیات 
پایــداری حــوزۀ هنری  گفت: همــکاری  میان گــروه ادبیات 
انقلاب اســلامی فرهنگســتان زبان و ادب فارسی با اندیشکدۀ 
ادبیــات پایداری حــوزۀ هنری را بــه فال نیــک می گیریم و 
امیدواریــم این همــکاری تداوم یابد. ما بر ایــن باوریم که این 
رویداد و دستاوردهای آن می تواند به اعتلای ادبیات پایداری در 

دانشگاه ها کمک کند.
مدیر اندیشــکدۀ ادبیات پایداری حوزۀ هنــری افزود: در طول 
برگزاری همایش، پنج کارگــروه »تحلیل و ارزیابی پایان نامه ها 
و رســاله های دکتری ادبیات پایداری«، »بررسی برنامۀ درسی 
و ســرفصل های موجود در گرایش ادبیات پایداری«، »بررســی 
وضعیــت موجود منابع درســی«، »کارگروه دانشــجویان نخبۀ 
این گرایش« و »بررســی نشــریات حوزۀ ادبیــات پایداری« با 
 حضور صاحب نظران تشــکیل شد و این نشســت ها بسیار پربار 

بود. 
ســنگری ادامه داد: در دو سال گذشته بیست و پنج عنوان کتاب 
در زمینۀ ادبیات پایداری در حوزۀ هنری منتشــر شــده است و 
امروز در این همایش ۱۵ تن از مؤلفان این کتاب ها حضور دارند 
و این مؤلفان مشغول تألیف آثار دیگری هستند که به غنی شدن 
منابع درسی و دانشگاهی گرایش ادبیات پایداری کمک می کنند.

مدیر اندیشــکدۀ ادبیات پایداری حوزۀ هنری در پایان سخنانش 
گفت: در دهۀ گذشــته چندین نشست تخصصی در حوزۀ ادبیات 
پایداری برگزار شــده اســت، امّا این برنامه ها تداوم پیدا نکرده 
است. امیدوارم در سال های آینده نیز این همایش برگزار شود و 
به طور تخصصی دربارۀ ادبیات پایداری بحث و گفت وگو شود و با 
دستاوردهایی که این همایش به همراه خواهد داشت، چشم انداز 

روشن تری پیش روی خودمان بببینیم. 
»همایــش ملیّ اعتلای گرایش ادبیات پایداری در دانشــگاه ها 
راهــکار و موانع« بــه همت گــروه ادبیات انقلاب اســلامی 
فرهنگســتان زبان و ادب فارســی با همکاری اندیشکده ادبیات 
پایداری حوزه هنری در روزهای ۲۸ و ۲۹ آذرماه در فرهنگستان 
زبان و ادب فارســی برگزار شد و در بخش پایانی این مراسم از 
کتاب »متن پنهان اشعار قیصر امین پور« نوشتۀ علی سلطانی زاده 
که در انتشــارات فرهنگســتان زبان و ادب فارسی منتشر شده 

است، رونمایی شد. 

فارغان را می توان همانند برزن دیرینه، در راه )جاده(مسیر 
شاهی جنوب ایران مانند انشان، تپه یحیی، سوغان بخشی 
ازتمدن شهر ســوخته »آرته« راهی بطرف شرق مغ ستان 
وهرمز قدیم باجنوبی کوهســتانی وشرق ایران که در این 
مورد همه ی محققین براین امر واقف ومنابع بسیار هست 

ضرب سکه منصوب بوده، کرد. 
 این منطقــه با وجود تپه های باســتانی مورد کاوش های 

باستان شناسی قرار نگرفته است. 
 کوره هــای تولیــد انواع فلــزات باســتانی در این منطقه 
وجود دارد.  کوره تولید شیشــه در این منطقه یافت شده. 
ساختمان های باستانی در این محل وجود دارد که می توان 
به :اشــکفت هایی که با ملات ساروج اندود یا سنگ چین 
شــده و محلی موسوم به شاه شکن آتشــکده زردشت یا 
)گاهشمار( در ورودی بخُوان )بخو( یا بخُون آتشکده وگاه 
محلی موسوم به شاه شکن وچاپارخانه، چارتاقی آبگرم ده 
شیغ و میل آتشی لمُوشوکُو ) میل آتشی( راهنمای کاروان 

ها اشاره کرد.
 شــیر برنزی )شیر طلا بســته، فارغان( توسط کشاورزی 
درباغی نزدیک قنات پیدا می کنند ۱۳۶۳ به علت نگهداری 
در بندر عباس ممکن نبود موقت در موزه کرمان نگهداری 
می شــوند. وجودانواع ســفال با رنگ های متفاوت از جمله 
سفال شــوش) سبک شُوشیِ( در این منطقه هست اطراف 

تپه گشنوُ تپه های باستانی منطقه حفاری ممنوع هست.
فارغان یکی از شهر های استان هرمزگان در جنوب ایران 
اســت. این شــهر از توابع بخش فارغان شهرستان حاجی 

آباد است.
شهر فارغان ســرزمین باستانی است که در 7۵ کیلومتری 
شهرســتان حاجی آباد و در ۲۳۵ کیلومتری شمال شرقی 
مرکز استان، با مســاحت تقریبی ۳000 کیلومتر مربع که 
از شــمال به ارتفاعات دهشیخ و دشــت ارزوئیه در استان 
کرمان و از جنوب به بلندترین ارتفاعات استان و از شرق به 
بخش احمدی و از غرب به بخش مرکزی ) دهستان طارم 
( محدود میباشــد. پس از طی مسیری نچندان طولانی از 
دورودی ) کیلومتر ۱0 حاجی آباد ( به طرف شــرق به این 
ســرزمین خوش آب و هوا می رسیم. سرزمینی که قرون و 
اعصار همچنان استوار و پر رونق اما آرام مسیر پر پیچ و خم 
حوادث را طی نموده و امروزه نیز به همت مردان ســخت 
کوش این خطه، راه توســعه را در پیش گرفته و می رود تا 
همچون تاجی جواهر نشــان بر بام استان، پذیرای هزاران 

گردشگر و مسافر میباشد.
وجه اسمی فارغان از کلمه فارغ به معنی آزاد، رها و آسوده 
گرفته شــده است. از آنجا که این ســرزمین، مکانی امن؛ 
دلنشین و خوش منظره و دارای آب و هوای گوارا و خنک 
بوده و مردمان فارغ از جدال به زندگی مشــغول بودند لذا 
از کلمه فارغان به معنی آزادگان دور دســت  در مورد این 

سرزمین به کار رفته است.
به واســطه وجود آثــار و بقایای موجود ) آتشــکده و... ( 
به دوران ماد ها و زرتشــت می رســد و بــا توجه به آثار 
بدســت آمده همچون مجسمه شــیر مفرغی مشکوف در 
این ســرزمین که قدمت آن به ۱۸00 سال پیش از میلاد 
مســیح)ع( میرسد و همچنین قلاح و دژهای گوناگونی که 
در این خطه وجود داشته و آثار بسیاری از آنها هنوز پا برجا 
است و همچنین آثار کشــاورزی موجود مربوط به هزاران 
ســال قبل نشان از تمدن کهن و باستانی تاریخی درخاش 
دارد. ســرزمینی که تا کنون ناشناخته مانده و آن طور که 

باید به استان و کشور عزیز شناسانده نشده است.
آثار تاریخی بخش فارغان بدین شرح است :

۱-مجسمه شیر مفرعی : در سال ۱۳۶۲ در روستای بسته 
فارغان کشف و به موزه کرمان منتقل شد. این مجسمه ۶۳ 
کیلوگــرم وزن دارد و به دلیل نبود موزه  به کرمان منتقل 

شد و همچنان به هرمزگان ارجاع نشده است 
۲-قلعه گشــنوئیه : این قلعه که از آثار کهن و تاریخی این 
مرز و بوم میباشد؛ در زمان حمله چنگیزخان مغول به همراه 
قلعه سرزمین میناب، ویران گردید. این قلعه در شمال شرق 

شهر فارغان قرار دارد.
۳-آتشکده زرتشتیان : در دره سر سبز و خوش آب و هوای 
روســتای بخوان قرار دارد. بخوان یکــی از بهترین اماکن 
تفریحی اســت که هرســاله پذیرای هزاران فسافر از اقسا 
نقاط کشــور می باشد. آب گوارا و نارنگی خوش طعم این 
روســتا زبان زد خاص و عام اســت. این آتشکده نشان از 

قدمت و دیرینه این سرزمین در آیین یکتا پرستی است.
4-قلعــه میمنــد : در شــرق شــهر فارغان واقع شــده 
اســت و بزرگترین قلعه منطقه بوده اســت کــه تا زمان 
 عبدالعلی قوام نخســت وزیر وقت تا حدودی ســالم بوده 

است.
۵-آرامگاه امام زاده رکن الدین )ع( : این بزرگوار از نوادگان 
امام ســجاد)ع( می باشد که بقیه مبارک آن در غرب شهر 
قرار دارد. نزدیک به ســه سال اســت که با همت و یاری 
مردم شــهر فارغان ساختمان قدیمی این امام زاده تخریب 

شده است و دوباره باز سازی شده است.
۶-قلعه دژ و قلعه ســرخ : آن دو همجوار یکدیگر بوده اند، 

این آثار در غرب شهر قرار دارد.
7-قلعه کیوان پور : و در شمال شهر واقع گردیده و آثار آن 

هم اکنون موجود می باشد.
۸-غار علی : در ۲00 متری غرب شــهر میباشد. از اماکن 
تفریحی این مرز و بوم میتوان به چشــمه های روشتا های 
تیدر و بخوان، طبیعت بکر و سرسبز، دامنه های ارتفاعات 
سر به فلک کشیده و کوه بانه و تشکره آبشار دهنه بخوان 
و شــکارگاه های متنوع دارای انــواع پرنده، قوچ، میش و 
بزکوهــی، پلنگ، خرس، روباه، شــغال، گرگ و کفتار و... 

است.

tپیشینه ی بحث
این که آیا نیچه اولین کســی اســت که این 
نظــر را بیان کرد یا پیــش از او افراد دیگری 
هم به این مقوله پرداختــه اند. برخی بر این 
باورند که ریشــه ی این ســخن به رنسانس 
غرب برمی گردد اما صراحت آن را در اندیشه 
های کانت، هگل و شوپنهاور می توان یافت. 
لارس انسونسن فیلســوف معاصر نروژی در 

کتاب »فلسفه ملال« می نویسد:
هــگل ذهن گرایی را شــایع تریــن بیماری 
عصر خود می داند. ذهــن گرایی با چرخش 
کوپرنیکی کانت در فلسفه ارتباط دارد. مرگ 
خدا چیزی نیســت که ناگهان به ذهن نیچه 
خطور کرده باشــد. خدا از همان دوران کانت 
مرده بود. چون دیگر ضامن عینیت شناخت و 
نظم کائنات نبود. البته دیگر کســی خواستار 
چنین تضمینی نیز نبود. انســان باید روی دو 
پای خود می ایســتاد. شــاید برجسته ترین 
ویژگی مدرنیته این باشــد که انسان نقشی را 

بر عهــده می گیرد که قبلا خدا ایفا می کرد. 
ویژگــی هایی که ابتدا به اشــیاء و در دوران 
قرون وســطی به نحو فزاینده ای به خداوند 
نســبت دادند. اکنون به جنبه هایی از جهان 
نسبت می دادند که ساخته و پرداخته ی ذهن 
انسان بود. مسلما کانت در این روایت جایگاه 
برجسته ای دارد. این گفته که برداشت کانت 
از مفهوم »من« نســخه ی غیردینی شده ی 
مفهوم خدا در قرون وســطی اســت سطحی 
نگری اســت ولی غیرمعقول نیست. مشکلی 
کــه در برابر ذهــن قرار دارد این اســت که 
حفره ای معنایی را که غیبت خداوند بر جای 
گذاشته اســت پر کند.)فلسفه ملال، اسونسن 
ص 7۲ همچنین رجوع شود به انسان مسأله 

گون، مارسل ص ۲۳( 
اما بازگردادن دوباره ی خدا به زندگی ممکن 
نبود. هگل در شــرایطی که کمی با شــرایط 
مورد نظر مــا تفاوت دارد، در ایمان و معرفت 
که از آخرین کارهایش در ینِا بود، نوشــت که 

اکنون دین به احساسات متکی است. خدا خود 
مرده اســت البته نیچه هشتاد سال بعد مرگ 
خداوند را با خودنمایی بیشــتری اعلام کرد. 
ولی این کلام هگل ســرآغاز رومانتیسم ینِا 
بود. مرگ خدا انسانیت را در جهانی قرار نمی 
دهد که بی هیچ ابهامی از پیش موجود است. 
بلکه در جهانی قرار می دهد که در آن همین 
محدودیت ها به موضوعــات ممتاز تجربه و 
مرزهایی تبدیل شــدند که مــی توان فرض 
کرد، دگرگون کرد و پشت سر گذاشت. بدین 
ترتیــب، این تجربه ای کاملا مدرن اســت، 
یعنی تجربه ی مرزها و مرزشکنی ها.)فلسفه 

ملال، اسونسن ص ۹7(
هگل گفــت: خدا مرده اســت و نیچه آن را 
جدی گرفت و آلتایزر از این سخن ملازماتی 
دینی در قالب اســتعلاء اخروی بیرون کشید. 
در واقع آلتایزر مدعی اســت که نیچه اولین 
مســیحی تمام عیار و بنیادی است.)فلســفه 
دین، گیســلر ص ۸۵( علاوه بر هگل، هاینه 
در کتاب خود »تاریخ دین و فلسفه در آلمان« 
و ســوین برن شاعر ویکتوریایی در ۱۸7۱ در 
شعر »ســرود انســان« در مورد خدای مرده 
سخن گفته اند.)سیر و تطور مفهوم خدا، صالح 
حسن زاده ص 4۵4( هانس کونگ در کتاب 
»دین و اخلاق« معتقد است که شوپنهاور، از 
نظر نیچه، نخســتین کسی است که الحاد را 
در میان ما آلمانی ها پذیرفت.)دین و اخلاق، 
ضمیمــه ی دو نقد و بررســی مفهوم خدا در 

فلسفه ی غرب ص 4۳۵(

درون مایه ی مرگ خــدا یک ابداع تندروانه 
نیســت. یعنی مرگ خدا احیای مفهوم خدای 
غیرفعّال اســت. خدایی که جهان را آفرید و 
بعد مسئولیت خود را کنار گذاشت و در ژرفای 
آسمان به خود مشــغول شد. مضمونی است 
که در شــمار زیادی از ادیــان کهن پیدا می 
شود. با وجود این، درست است که ایزدشناسی 
مرگ خدا بی نهایت اهمیــت دارد. زیرا تنها 
آفرینش دینــی جهان مدرن غرب اســت و 
 واپسین گام فرایند تقدس زدایی را به ما نشان 

می دهد.
در نظر تاریخ پژوه ادیان این مســئله اهمیت 
دارد زیرا این مرحله ی نهایی نشان می دهد 
که این مقدس به مرحله ی کمال پوشانندگی 
رسیده است یا دقیق ترش این است که تماما 
با نامقدس یکی شــده است.)هزارتوی آزمون 
های دشــوار، میرچــا الیاده، مترجــم آرمان 

صالحی ص ۱۹۱(
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آیا خدا مرده است؟
مختصری از تاریخچه فارغان 

?گردآوری: کاظم گلخنی 

ندای هرمزگان - زهرا غفوری  
پیشکسوت حوزه موســیقی کشورمان گفت: 
جوانان قشمی علاقه زیادی به هنر موسیقی 
دارند و شایسته است صدای عودنوازان قشمی 

به نقاط مختلف جهان برسد.
به گزارش ندای هرمزگان، ارسلان کامکار در 
نخستین جشنواره عودنوازی قشم که در تالار 
آئینه اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی برگزار 
شــد، اظهار داشــت: علیرغم اینکه موسیقی 
مورد بی مهری قرار دارد اما عودنوازان قشــم 

همانند الماس در این جزیره می درخشند. 
وی ادامه داد: قشم با داشتن جوانان علاقمند 
به هنر، به یک مدرسه و مرکز هنری نیاز دارد 
تــا علاقمندان بتوانند با بهره از کلاس درس 
اســاتید بنام موسیقی کشور، بیش از پیش در 
عرصه های مختلف هنری به ویژه موســیقی، 

رشد کنند.
به گفته این پیشکســوت موسیقی کشورمان، 
هنرمندان عودنواز جزیره قشمی این ساز ثبت 
جهانی را همانند طــلا می نوازند و با رعایت 
اصول علمی باید توان خود را قوی تر کنند. 

وی تصریح کرد: خوشــبختانه خمیرمایه هنر 
در وجود جوانان قشمی وجود دارد و مسئولان 
باید دغه های آنان را با ایجاد زیرســاخت ها و 

آموزش علم و نتُ موسیقی برطرف نمایند.
شایان ذکر است؛ نخستین جشنواره عودنوازی 
و رونمایی از پوســتر این جشــنواره هنری با 
حضــور عادل پیغامی رئیــس هیات مدیره و 
استاد  آزاد قشم،  مدیرعامل ســازمان منطقه 

ارســلان کامکار از نوازنــدگان نامدار ایران، 
از هنرمندان  اســتاد محمد منصور وزیــری 
هرمزگانی، استاد محمد رفیع اشعری سازنده 
و نوازنده عود، ادریس راموز معاون فرهنگی، 
اجتماعی و گردشــگری ســازمان منطقه ازاد 
و تنــی چند از نوازندگان و مدیران ســازمان 
منطقــه آزاد قشــم در تالار آئینــه اداره کل 

فرهنگ و ارشاد اسلامی برگزار شد. 
هنر عود فرصتی برای مبادلات فرهنگی قشم 

با مردم جهان است
معــاون فرهنگــی، اجتماعی و گردشــگری 
ســازمان منطقه آزاد قشــم گفت: با تقویت 
موســیقی عود در قشــم می توانیم مبادلات 
فرهنگی این جزیره با نقاط مختلف جهان به 

ویژه همسایگان را توسعه دهیم.
ادریس راموز در این جشــنواره اظهار داشت: 

براساس تاکید مدیرعامل سازمان منطقه آزاد 
قشــم، آماده کمک به توسعه معادلات میان 
فرهنگــی با مردمــان نقــاط مختلف جهان 

هستیم.
وی ادامه داد: این جشــنواره فرصتی است تا 
با تقویت هنر عودنوازان قشمی بتوانیم از این 
ساز ایرانی که ثبت جهانی شده در زمینه نفوذ 

فرهنگی بهره ببریم.
معــاون فرهنگــی، اجتماعی و گردشــگری 
ســازمان منطقه آزاد قشم بیان داشت: مراسم 
اختتامیه این جشنواره هنری اسفند ماه امسال 
با حضور هنرمندان کشــوری در قشم برگزار 

خواهد شد.
جشنواره  هدف  مهمترین  اســتعداد یابی 

ملی عودنوازی قشم است
رئیــس هیات مدیــره و میرعامل ســازمان 

منطقه آزاد قشم از استعدادیابی علاقمندان به 
موســیقی، به عنوان مهمترین هدف جشنواره 

ملی عودنوازی قشم نام برد.
عــادل پیغامی در حاشــیه آئین آغــاز به کار 
نخســتین جشــنواره عودنوازی بیان داشت: 
امیدواریم با توجه به عشــق و علاقه جوانان 
قشــمی به هنر موســیقی، بتوایم زمینه  ساز 

رونق فرهنگ و هنر در این جزیره باشیم.  
وی ادامــه داد: ایــن جشــنواره بــا هــدف 
به  توانمندســازی علاقمندان  و  استعدادیابی 
هنر موســیقی و کشف الماس های نهفته این 
هنر در دل جزیره با حضور اســاتید و بزرگان 

موسیقی کشور برگزار شده است.  
به گفته مدیرعامل سازمان منطقه آزاد قشم، 
اســتعدادهای درخشان موسیقی جنوب کشور 
و خلیج فارس از جزیره قشــم باید به سراسر 
ایران و خارج از مرزهای این کشــور معرفی 

شوند.
پیغامی از اساتید بزرگ عرصه هنر و موسیقی 
همچــون ارســلان کامکار، محمــد منصور 
وزیری، رادمهر، اشــعری، علی رضایی، قنبر 
راستگو و شــمار دیگری از هنرمندان در این 
جشــنواره تقدیر کرد و حضــور آنان را برای 
تقویت حوزه فرهنگ و هنر قشــم بسیار مهم 

ارزیابی کرد.
شــایان ذکر است؛ نخستین جشــنواره ملی 
عودنوازان قشــم با دبیری ارســلان کامکار 
چهارم اسفندماه ســال جاری در جزیره قشم 

برگزار می شود.

پیشکسوت حوزه موسیقی کشور در نخستین جشنواره عودنوازی قشم:

صدای عودنوازان قشمی باید به نقاط مختلف جهان برسد

این روزها همــه »گلوبال موزیــک اواردز« 
برنده می شوند؛ شما چطور؟ این روزها تقریبا 
همه مدعی هستند که از یک فستیوال معتبر 
جهانی موســیقی مدال طلا، نقــره و یا برنز 
گرفته اند و رســانه ها نیز به بازنشــر این خبر 
اقــدام می کنند؛ اما آیا واقعــا این یک جایزه 

معتبر جهانی است؟ 
به گزارش ایسنا، حضور در رویدادهای جهانی 
برای اهالی موســیقی یک امتیاز محســوب 
می شــود و خیلــی از هنرمنــدان این عرصه 
تمایل دارند، خود را در عرصه های بین المللی 

بیازماینــد تا ببیند، دقیقــا کجای این صحنه 
عریض و طویل ایستاده اند.

»گلوبال موزیک اواردز« یکی از رویدادهایی 
اســت کی طی چند سال اخیر، موزیسین های 
جــوان ایرانــی تمایل زیادی از خود نشــان 
داده اند که در آن شــرکت کننــد؛ رویدادی 
بین المللی که اتفاقا خیلی با ایرانی ها مهربان 
اســت و به آنها مدال می دهد و آثارشان را در 
فهرست آثار برتر وب سایت خود قرار می دهد؛ 
اما جایــزه گلوبال دقیقا چیســت و چه 

اهمیتی در دنیای موسیقی دارد؟

»گلوبال موزیک اواردز« چیست و از کجا 
آمده است؟

»گلوبال موزیک اواردز« یک مسابقه موسیقی 
اســت که از ســال ۲0۱۱ کار خــود را آغاز 
کرده اســت. این رویداد می خواهد به فعالیت 
موزیسین های با استعداد مشروعیت ببخشد و 
به گفته خودش می خواهد آثار آنها را بر مبنای 
شایستگی بســنجد؛  نه بر مبنای اینکه چقدر 

فروش داشته و یا چند بار شنیده شده است.
اینکه یک رویداد هنری چقدر اعتبار داشــته 
اعتبار هنرمندان شرکت کننده  باشد به میزان 
و همچنین به میزان شــناخته شده بودن این 
جشنواره در نهادهای بین المللی بستگی دارد.

امــا به نظر می رســد که »گلوبــال موزیک 
اواردز« فعــلا دارای اعتبــار جهانی خاصی 
نیست و صرفا یک مکانیزم تجاری محسوب 
می شود که بین هنرمندان جوان جایزه پخش 
می کنــد. این رویداد در هر دوره به صدها نفر 
جایزه می دهد و موجبات خرسندی هنرمندان 

را فراهم می آورد.
برنده  اواردز«  موزیک  »گلوبال  در  چگونه 

جایزه شویم؟
شــما اثر موســیقی که به تازگی ساخته اید را 
برای این مسابقه ارسال می کنید و البته برای 
اینکه اثر شما داوری شود باید ۶0 دلار آمریکا 
بپردازید. ســپس اثر شــما به گفته مسئولان 

این مســابقه داوری می شود. البته اگر دوست 
داشته باشید،  اثر شما در لایه های تخصصی تر 
داوری شود، باید ۳0 دلار بیشتر پرداخت کنید؛ 
در نهایت اسم شــما در وب سایت این رویداد 
ثبت می شود و شما از مدال طلا تا برنز برنده 
می شوید و یا اسمتان به عنوان برنده در سایت 

نوشته می شود.
»گلوبال موزیک اواردز« رویدادی اســت که 
به نوعــی دو طرف ماجرا در آن خوشــحال 
هستند. مدیران جشنواره پولی به جیب زده اند 
و آهنگساز شرکت کننده نیز برنده شده و حالا 

به زعم خودش رزومه بین المللی دارد.
درســت اســت که مکانیزم دریافت وجه در 
فستیوال بزرگ مثل »گرمی« هم وجود دارد 
امــا عملکرد »گرمی« بــه هیچ وجه با چنین 

سازمان های تجاری قابل مقایسه نیست.
موزیک  »گلوبال  ایرانــی  هنرمندان  چرا 

اواردز« را دوست دارند؟
در واقــع دلیــل اصلــی فراگیــری چنیــن 
رویدادهایــی بین هنرمنــدان ایرانی و علاقه 
وافرشان برای شرکت در فستیوال های پولی، 
جمع آوری مدارک بین المللی و در نهایت اقدام 
به مهاجرت اســت و از آنجایــی که خیلی از 
هنرمندان ایرانی امکان حضور در رویدادهای 
جهانی را ندارند؛ چنین جشنواره ها و مسابقاتی 

می تواند به راحتی این خلا را پر کند.

یک موسیقیدان مشهور شوید؛ 

فقط با ۶۰ دلار!



گوگل در روسیه ۵۰ میلیون 
دلار جریمه شد

رشد تولید نفت چین 
آهسته می شود

سه هزار و ۶۰۰ واحد صنعتی راکد 
در دولت سیزدهم به چرخه تولید 

بازگشت

مدیرعامل شرکت ســرمایه گذاری صندوق بازنشستگی کشوری گفت: 
مردمی ســازی اقتصاد در هلدینگ صباانرژی بــا رقم خوردن بزرگترین 

تامین مالی در تاریخ بورس ایران، متبلور شد.
به گزارش روابط عمومی شــرکت صبا فولاد خلیج فارس، دکتر علیرضا 
زمان پور مدیرعامل شرکت سرمایه گذاری صندوق بازنشستگی کشوری 
)وصندوق( در گفتگو با بورس 24 گفت: از همان ابتدای شــروع به کار 
در مجموعــه وصندوق، آن چیزی که ما ســرلوحه کار خود قرار دادیم، 
شفافیت بود. در کنار شرکت های بورسی، برخی شرکت های غیربورسی 
ما، شــرایط لازم برای شفافیت و بورسی شدن داشتند. ما همه شرکت ها 
را مورد بررســی دقیق قرار دادیم، بین این شرکت ها، شرکت صبا فولاد 

خلیج فارس شرایط بهتری برای ورود به بازار سرمایه داشت.
وی اظهار داشــت: با پیگیری های مکرر از ســازمان های مرتبط، مسیر 
قانونی طی شــد و درنهایت در تیرماه ســال جاری توانســتیم از طریق 
روش ترکیبی، 2 درصد از ســهام صبا فولاد خلیج فارس را عرضه کنیم. 
در مرحله بعد توانســتیم از طریق افزایش ســرمایه تامین مالی نماییم و 
سرمایه شرکت را از ۵۵۰ میلیارد تومان به ۵ هزار میلیارد تومان برسانیم. 
یعنی توانســتیم 4 هزار و 4۵۰ میلیارد تومان از طریق بازار سرمایه منابع 
جذب کنیم که در نوع خــود بزرگترین تامین مالی در تاریخ بازار بورس 

ایران است.
امسال صبا فولاد ۳ همت سود خواهد ساخت

مدیرعامل هلدینگ صباانرژی گفت: با توجه به اطمینانی که از ارزندگی 
این ســهم وجود داشــت، این عرضه را انجام دادیم. باید این نوید را به 
سرمایه گذاران عزیز بدهیم که آن ها در پروژه  بسیار خوبی سرمایه گذاری 
کرده اند. در حال حاضر، شرکت صبافولاد یکی از شرکت های سوددهی 

است که می تواند امسال بیش از ۳ همت سود دهی داشته باشد.
منابع حاصل شده، صرف پروژه ها می شود

مدیرعامل هلدینگ صباانرژی اظهار داشت: منابع حاصل از عرضه اولیه 
و پذیره نویسی را در پروژه احیای دوم صبا فولاد استفاده می کنیم. باتوجه 
به اینکه فرآیند کلنگ زنی پروژه را از ســال قبل آغاز کرده ایم و در حال 
حاضر فرآیند مناقصه در حال انجام است، بلافاصله منابع را جذب پروژه 

می کنیم تا اقدامات اولیه پروژه آغاز شود.
مدیرعامل شرکت ســرمایه گذاری صندوق بازنشستگی کشوری تصریح 

کرد: وصندوق یک بنگاه اقتصادی مهم در بازار ســرمایه ایران اســت. 
اولویت بنگاه های اقتصادی حداکثرســازی ســود در مجموعه خودشان 
است. ما هم از این قاعده مستثنی نیستیم و از هر فرصت سرمایه گذاری 

که بیشترین سوددهی را داشته باشد استفاده می کنیم.
وی در خصوص حمایت از ســهم در زمان بازگشایی نماد افزود: قاعدتا 
باید ما در زمان بازگشــایی نماد شرایط بازار را بسنجیم و نظر کارشناسی 
نیروهــای متخصص را بگیریم و بعد از آن متناســب با وضعیت بازار و 

متناسب با میزان سوددهی تصمیم گیری کنیم.
عرضه های دیگری در راه است ...

زمان پور در خصوص عرضه ســهام ســایر شــرکت های زیر مجموعه 
به بــورس 24 گفت: امیدوارم با این شــرایط امیدبخشــی که در روند 
پرونده های حقوقی شــرکت ها وجود دارد، بتوانیم مســیر برخی از این 
شــرکت ها را مانند پتروشیمی مسجد ســلیمان و فولاد اکسین همانند 

شرکت  صبا فولاد بعد از برطرف کردن موانع طی کنیم.
مدیرعامل وصندوق در پاسخ به این سوال که چه برنامه ای برای پرتفوی 
شرکت دارید، تاکید کرد: در پرتفوی بورسی ما بعضی از سرمایه گذاری ها 
میراث گذشته بودند و متاسفانه یا از بازدهی بالا برخوردار نیستند یا بعضا 
سودده نیستند. سیاست ما بر این است که در یک فرصت مناسب از این 

سهام خارج شویم و در سهام مناسب ورود کنیم.
زمان پور در ادامه گفت: برخی شــرکت های غیر بورســی وصندوق، به 
طور مثال شرکت کارخانجات تولیدی تهران، سال ها است که سوددهی 
ندارد. ما برنامه ریزی کرده ایم که برای تمام شــرکت های غیر بورســی  

استراتژی مناسبی داشته باشــیم. برای مثال تفاهم نامه ای را با دانشگاه 
شــریف منعقد کرده ایم که در شرکت کارخانجات تولیدی تهران، پارک 
فناوری تاســیس کنیم و از طریق پارک فناوری برای خیلی از شرکت ها 
درآمدزایی داشته باشیم. همچنین با اســتفاده از قانون معافیت مالیاتی، 
برای شــرکت هایی که در حوزه پارک فنــاوری فعالیت می کنند، بتوانیم 

منابع خوبی جذب کنیم.
مدیرعامل هلدینگ صباانــرژی در خصوص آخرین وضعیت پروژه های 
هلدینگ صباانرژی گفت: در شرکت فولاد اکسین خوزستان پروژه های 
آهن اســفنجی و اسلب را در راستای تکمیل زنجیره فولاد در دستور کار 
داریم. مناقصه این پروژه ها برگزار شــده و در حال ارزیابی کیفی شرکت 
کنندگان هســتیم. به زودی بحث تامین منابع مالی این طرح ها را تعیین 
تکلیف می کنیم. اگــر بتوانیم این دو پروژه را راه اندازی کنیم، باتوجه به 
اینکه فولاد اکسین یکی از شرکت های خوب و سودآور است، می توانیم 
ظرفیت این شرکت را در مرحله اول 2۰۰ الی 2۵۰ هزار تن و در مرحله 
دوم ۵۰۰ هزار تن افزایش دهیم. با راه اندازی این پروژه ها، می توانیم از 
سفارشات پرسود اسلب اســتفاده کنیم زیرا این شرکت تنها تولید کننده 
ورق عریض 4.۵ متری خواهد بود. قطعــا انتطار داریم بعد از راه اندازی 

این دو پروژه، سوددهی قابل توجهی داشته باشیم.
مدیرعامل وصندوق افزود: ما در مســجد سلیمان برای پرداخت اقساط 
فاینانس مشــکلاتی داشــتیم اما به محض حل این مشــکلات، برنامه 
توسعه ســرمایه گذاری مان را به صورت جدی اجرا خواهیم کرد. در حال 
حاضر، شــرایط را فراهــم کرده ایم. به طور مثال، مجــوز خوراک برای 
راه انــدازی یک پلنت مینی ریفاینری یعنی 2۰ هزار بشــکه  در روز را از 
وزرات نفت اخذ کرده ایم. موضوع زمین آن قطعی اســت و پیگیر تامین 
مالی آن را از طریق بانک رفاه و به روش اوراق مشارکت خاص هستیم. 

عملا شرایط برای راه اندازی این برنامه در مسجد سلیمان آماده است.
وی در پاســخ به ســئوال خبرنگار بورس 24 درخصوص تجدید ارزیابی 
دارایی های شــرکت گفت: ارزش بیشــتر شــرکت های زیــر مجموعه 
مخصوصا در حوزه زمین، ساختمان و ماشین آلات نیاز به بروزرسانی دارد 
به همین دلیل باید بررسی های لازم جهت انجام تجدید ارزیابی دارایی 
ها انجام شــود، به طور کلی سیاســت هلدینگ صباانرژی در خصوص 

تجدید ارزیابی دارایی ها مثبت است.

مدیرعامل شرکت سرمایه گذاری صندوق بازنشستگی کشوری عنوان کرد:

متبلور شدن مردمی سازی اقتصاد در هلدینگ صباانرژی با رقم خوردن 
بزرگترین تامین مالی در تاریخ بورس ایران 

اقتصادی
شماره 4316

چهار شنبه 
6 دی   1402

4

نماینده مردم رفســنجان و انار در مجلس شــورای اسلامی 
گفت: با وجــود موانع مختلف تولید و صادرات پســته، این 
محصــول صادراتی ایران با افتــی در بازارهای جهانی روبه 
رو شــده بود که برای رفع این مشکل نشستی با رییس کل 
بانک مرکزی برگزار و در این نشست با رفع موانع مهمترین 

محصول صادراتی استان کرمان موافقت شد.
به گزارش ایرنا، پســته و مغز پســته بیشترین آمار صادرات 
استان کرمان و یکی از محصولات صادراتی اصلی کشور به 
شمار می روند که متاسفانه طی سال های گذشته مشکلات 
زیادی مانع توسعه تولید و صادرات این محصول شده بود و 
موضوع بر کشــاورزان استان کرمان به عنوان قطب و تولید 

کننده اصلی این محصول نیز اثر گذاشته بود.
در همین زمینه آنطور که روابط عمومی دفتر حجت الاسلام 
حســین جلالی نماینده رفســنجان و انار در مجلس اعلام 
کرده، در این جلسه در تهران طی روزهای گذشته با حضور 
ایــن نماینده، رییس کل بانک مرکزی، تعدادی از بازرگانان 
و معاونان ارزی و اعتباری بانک مرکزی به همراه قائم مقام 
وزارت جهاد کشــاورزی برگــزار و در آن تصمیم هایی اخذ 
شــده که به گفته مسئولان می تواند پس از سال ها، لبخند 

را بر لبان پسته کاران و صادرکنندگان بنشاند.
براساس این گزارش ضرورت اختصاص ارز 2۸۵ هزار ریالی 
برای تامین کودهای کشاورزی و رفع تعهدات ارزی بخشی 
از مشکلات عمده صادرکنندگان و کشاورزان پسته در استان 
کرمان عنوان می شــود که در این نشست رییس کل بانک 

مرکزی بر رفع آنها تاکید داشت.
بــه گفته رییس هیات مدیره انجمن پســته ایران، در دیدار 
اعضــای هیات مدیره انجمن پســته ایــران و رییس بانک 
مرکزی در محل بانک مرکزی، مشــکلات کشــاورزان و 

صادرکنندگان مورد بررسی قرار گرفت.
محمد صالحی افزود: پیشــنهادهایی از طرفین در جلســه 
مطرح شــد و رییس کل بانک مرکزی قول برطرف کردن 

مشکلات صادرکنندگان و کشاورزان را داد.
وی عنوان کرد: اختصاص ارز 2۸۵ هزار ریالی برای کودهای 
کشــاورزی، حل مشــکلات تعهدات ارزی صادرکنندگان و 
دیگر مواردی که از موانع صادراتی بوده اســت، ازجمله قول 
هایی بود که در این جلســه داده شد که امیدواریم گرهی از 
مشــکلات صادرکنندگان و کشاورزان باز کند و شاهد رونق 

بازار پسته باشیم.

  خبر
  

نماینده مجلس: بانک مرکزی با رفع 
موانع صادرات پسته موافقت کرد 

14 درصد 
کاهش چک های 

برگشتی 

3تا5میلیون
 قطعه جوجه یکروزه 

خرید تضمینی شد

200هزار تن
 کنجاله سویا در سامانه 

بازارگاه عرضه شد 

35طرح
 اولویت دار از سازمان 
برنامه و بودجه مجوز 

دریافت کردند 

6درصد
 رشد پالایش نفت خام 

و میعانات گازی

9.5میلیون تن
 تخلیه کالاهای اساسی 

در بنادر کشور

تیتر های 
کوتاه خبری

شناسه آگهی : 1628770

  اداره کل راه وشهرســازی اســتان هرمزگان در نظر دارد مناقصه عمومی همزمان با ارزیابی بصورت یکپارچه پروژه تکمیل آماده 

سازی اراضی نهضت ملی ۳۵ هکتاری بندرعباس   به شرح جدول ذیل و بر اساس مشخصات فنی منضم به اسناد ارزیابی و مناقصه 

از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت)ستاد ایران( برگزار نماید:

1- نوع فراخوان: مناقصه عمومی همزمان با ارزیابی به صورت یکپارچه
2- نام ونشاني دستگاه مناقصه گزار : اداره کل راه و شهرسازی استان هرمزگان

۳- موضوع مناقصه : اجراي عملیات تکمیل آماده ســازی اراضی نهضت ملی ۳۵ هکتاری بندرعباس و سایر آیتمهاي موردنیاز بر اساس 
نقشه ها و  مشخصات فني اجرایي منضم به اسناد مناقصه

4- زمان و محل توزیع/فروش
- زمان شروع توزیع اسناد مناقصه و ارزیابی:روز سه شنبه مورخ  14۰2/1۰/۰۵ ساعت 1۵:۰۰

- زمان پایان توزیع اسناد مناقصه و ارزیابی : روز دو شنبه مورخ   14۰2/1۰/11 ساعت 1۵:۰۰
۵- محل دریافت اسناد مناقصه : کلیه مراحل فروش و تحویل و بازگشایی اسناد از طریق سایت تدارکات الکترونیکي دولت) ستاد ایران 

( انجام می گردد.
6- مهلت تحویل اسناد از سوي مناقصه گران : سایت تدارکات الکترونیکي دولت) ستاد ایران (

- مهلت و زمان  ارسال پیشنهادات : روز دوشنبه مورخ  14۰2/1۰/2۵ساعت  1۵:۰۰
7- موارد الزامي و مهم:

الف-ارائه گواهي صلاحیت ایمني الزامي است. 
۸- شرایط مناقصه گران:  الف( داشتن شخصیت حقوقي ب( داشتن توانایي ارائه ضمانتنامه بانکي شرکت در مناقصه و ضمانتنامه انجام 
تعهدات  پ( داشــتن ظرفیت خالي پ( داشــتن ظرفیت خالی بر اساس سایت sajarnew.mporg.ir     د(داشتن رتبه حداقل ۵ راه 

و ترابری
9- تاریخ بازگشایي پاکت ها: روز شنبه مورخ   14۰2/1۰/26 ساعت 1۰ در محل دفتر مدیریت واقع در ساختمان شماره 1 اداره کل راه 

و شهرسازی هرمزگان-میدان ابوذر-جنب ساختمان دادگستری-ساختمان شروین 
جهت کسب اطلاعات بیشتر مي توانید به سایت هاي زیر مراجعه نمایید :

Setadiran.ir, http://iets.mporg.ir 

برآورد اولیه بر اساس فهرست بها راه شهرستاننام پروژه
و باند 1402)ریال(

مبلغ تضمین شرکت در 
مناقصه )ریال (

مدت اجراي 
پروژه)ماه(

تکمیل آماده سازی 
اراضی نهضت ملی 35 

هکتاری بندرعباس

بر اساس آیین نامه تضمین 94/283/296/768بندرعباس
معاملات دولتي

6 ماه

اداره ارتباطات و اطلاع رسانی راه و شهرسازي هرمزگان

 نظر به اینکه مریم الهیاری دارای کد ملی ۰92۰12۳۰۵۸ برابر نامه شماره 1۵۸7 مورخ 14۰2/۵/1 از طرف انجمن خیریه و خدمات اجتماعی بندرعباس 
به اســتناد دو فقره استشهادیه محلي بشماره 14۰2626۵۵741۰۰۰22۸ مورخ 14۰2/۰7/2۵ تنظیمی دفترخانه ۵ بندر عباس مدعیست که سند مالکیت 
ششدانگ یکبابخانه شماره 2۵1۸ اصلی واقع در برزن اوزیها بخش یک بندرعباس تواما بدون قد طول ابعاد و مساحت در صفحات 2۳9 و 242 دفتر ششم 
ذیل شماره های 1۰76 و 1۰77 بنام آقایان شیخ عبداله گله داری و شیخ حسین گله داری هر کدام به نسبت سه دانگ مشاع از شدانگ انتقال قطعی یافته 
سپس سه دانگ مشاع از ششدانگ پلاک 2۵1۸ اصلی از طرف آقای شیخ حسین گله داری باستناد خلاصه سند قطعی شماره ۸99۰ مورخ 1۳2۸/1۰/24 
دفتر خانه ۸۰ تهران به آقای شیخ عبداله گله داری انتقال قطعی گردیده است و نامبرده باستناد خلاصه سند قطعی 9۰۰2 مورخ 1۳2۸/1۰/26 دفترخانه 
۸۰ تهران ســه دانگ از ششــدانگ پلاک 2۵1۸ - اصلی به آقای حاجی احمد دانشــمند و یکدانگ مشاعی از ششدانگ پلاک 2۵1۸ - اصلی را به آقای 
حاجی محمد دانشــمند و یکدانگ مشــاعی از ششدانگ پلاک 2۵1۰ بنام آقای یوســف تقوایی و یکدانگ مشاع از ششدانگ پلاک 2۵1۸ - اصلی را به 
حاجی احمد پاینده انتقال قطعی نموده است که سهام آقایان حاجی محمد و حاجی احمد دانشمند ذیل ثبت و صفحات مذکور در بالا و سهام آقایان یوسف 
تقوایی و حاج احمد پاینده در صفحات 42۵ و 42۸ دفتر یازدهم ذیل شــماره 21۳۳ و 21۳4 بترتیب بنامشــان ثبت و سند مالکیت صادر و تسلیم گردیده 
است سپس آقایان یوسف تقوایی و حاجی محمد دانشمند به موجب خلاصه اسناد قطعی شماره 1۰۳۵۳ مورخ 1۳۳۵/۵/9 و 1۰۳۵2 مورخ 1۳۳۵/۰۵/۰9 
تنظیمی دفترخانه 1۰4 تهران به بانک توســعه صادرات ایران انتقال قطعی یافته که بترتیب در صفحات 42۵ و 42۸ دفتر یازدهم و متمم ذیل ثبت های 
شماره 21۳۳ و 166 بنام بانک توسعه صادرات ایران ثبت گردیده است . سپس سهمی محمد سعید و فائقه و بدر النساء و حبصه و فوزیه و طاهره همگی به 
شهرت دانشمند سهامی مالکیت خود را به موجب سند ۵۸۵1۸ مورخ 1۳94/1۰/19 تنظیمی دفترخانه ۳6 بندرعباس به انجمن خیریه و خدمات اجتماعی 
بندرعباس انتقال قطعی داده اند. لذا با عنایت به شرح فوق موسسه مذکور درخواست صدور سند مالکیت المثنی را به میزان سه دانگ مشاع از ششدانگ 
را نموده که به علت جابجایی مفقود گردیده نموده؛  لذا اســتناد ماده 12۰ آئین نامه اصلاحي و تبصره ذیل آن بدینوســیله اعلام می شود هر کس مدعي 
انجام معامله نســبت به پلاک مذکور و وجود اصل ســند مالکیت در نزد خود می باشــد بایستي از تاریخ انتشار آگهي ظرف مدت 1۰ روز اعتراض خود را 

ضمن ارائه اصل سند مالکیت به این اداره تسلیم و رسید اخذ نماید در غیر این صورت وفق مقررات اقدام می گردد.14۰2/۳۸4 م الف 
تاریخ انتشار آگهی المثنی : 14۰2/1۰/۰6

علی اصغرولی پور -رئیس ادراه ثبت اسناد و املاک ناحیه یک 

نظــر بــه اینکه خانم صغري ملائــی برجهري فرزند صادق به اســتناد دو فقره استشــهادیه محلی بــوارده شــماره 14۰2626۵4۰7۳۰۰۰۳91 مورخ 
14۰2/۰۸/1۸تنظیمی دفترخانه 1۸ بندرعباس  مدعیســت که سند مالکیت ششدانگ یک قطعه خانه به پلاک ثبتی ۸۸1 فرعی از ۳۵69 اصلی، مفروز و 
مجزا شــده از فرعی از اصلی مذکور،  قطعه 4۳ در طبقه و واقع در بخش یک ناحیه یک بندرعباس به مســاحت 2۰۰ متر مربع به شــماره چاپی۳۵1466 
ســری ج سال 9۸ با شــماره دفتر الکترونیک 1۳992۰۳2۳1۳6۰۰2۳۰7 که بنام صغري / ملائی برجهري فرزند صادق شماره شناسنامه 4۸4 تاریخ تولد 
1۳4۰/۰9/۰1 صادره از حاجي آباد دارای شــماره ملی ۳479۵6۵621 ثبت و سند مالکیت صادر گردیده ؛ که سند مذکور به علت جابجایی مفقود گردیده 
تقاضای صدور ســند مالکیت المثني نموده؛ لازم به ذکر اســت ملک فوق به موجب سند رهني شماره 7242۸ مورخ 14۰1/۰7/1۰ دفترخانه اسناد رسمی 

شماره 91 شهر بندرعباس بنفع بانک کشاورزي شعبه رضوان به مبلغ 11،6۰۰،۰۰۰،۰۰۰ ریال به مدت 1۰ سال و سند رهنی شماره 624۵9 مورخ 
1۳99/۰۵/۰4 دفترخانه اســناد رسمی شماره 91 شهر بندرعباس به نفع بانک کشــاورزی شعبه مرکزي بندرعباس به مدت 1۰ سال در رهن قرار گرفته 
است . لذا استناد ماده 12۰ آیین نامه اصلاحی و تبصره ذیل آن بدینوسیله اعلام میشود هرکس مدعي انجام معامله نسبت به پلاک مذکور و وجود اصل 
ســند مالکیت در نزد خود می باشــد بایستی از تاریخ انتشار آگهی ظرف مدت 1۰ روز اعتراض خود را ضمن ارائه اصل سند مالکیت به این اداره تسلیم و 

رسید اخذ نماید در غیر این صورت وفق مقررات اقدام می گردد. 14۰2/۳77 م الف 
تاریخ انتشار آگهی المثنی:14۰2/1۰/۰6

 علی اصغرولی پور -رئیس ادراه ثبت اسناد و املاک ناحیه یک 



اجتماعی

مقررات و ضوابط اســتقرار واحدهای خدماتی با دستور 
علی ســاجقه، معاون رییس جمهور و رییس سازمان 
حفاظت محیط زیســت در راســتای تســهیل امور به 
 ادارات کل حفاظــت محیط زیســت اســتان ها ابــاغ 

شد.
به گــزارش ایرنــا از روابط عمومی ســازمان حفاظت 
محیط زیســت، مقررات و ضوابط اســتقرار واحدهای 
خدماتــی بــا محوریــت طرح هــای تملــک دارایی 
ســرمایه ای مصــوب شــورای عالی حفاظــت محیط 
 زیســت به ادارات کل محیط زیست اســتان ها اباغ

شد.
در این سند که در ۱۴ ماده تنظیم شده است به مواردی 
از جمله لزوم رعایت فواصل واحدهای خدماتی از عرصه 
های طبیعی اشاره و حدود بهره برداری در آن مشخص 

شده است.
این ســند برای تســریع در روند اجرای پــروژه های 
ســرمایه گذاری در حوزه واحدهای خدماتی و جلوگیری 
از هرگونه تخلف احتمالی تهیه شــده که در آن ضوابط 
اســتقرار این واحدها در نزدیکی مناطــق چهارگانه نیز 

مشخص شده است.

یک عضو کمیســیون انرژی مجلس شــورای اسامی 
گفت: بیشترین عامل آلایندگی هوا موتورسیکلت هایی 
هســتند که در ســطح شــهرهای بزرگ تردد دارند. از 
ســوی دیگر خودروهای فرســوده که در طی سال های 
 گذشــته از رده خــارج نشــده اند در ایــن زمینه نقش

دارند.
فریــدون عباســی در گفت وگو با ایســنا، با اشــاره به 
آلودگــی هوای این روزهــای کانشــهرها بیان کرد: 
وزیــر نفت و معاونان وی از شــرکت پالایش و پخش 
و شــرکت گاز و مدیرعامل شــرکت ملی نفت با حضور 
در جلســه کمیسیون انرژی اظهار داشــتند که مازوتی 
در شــهرهای بزرگ بــرای تولید برق ســوزانده نمی 
شــود. از این بابت نیــز اطمینان می دادنــد که بنزین 
 هــا حداقل با اســتاندارد یــورو چهار تولیــد و عرضه

می شود.
وی در ادامه با بیان اینکه مــا باید اعتماد کنیم به داده 
هایی که این عزیزان ارایه مــی دهند، اظهار کرد: باید 
این داده ها توسط سازمان محیط زیست صحت سنجی 

شود.
این عضو کمیســیون انرژی مجلس ادامه داد: گفته می 
شود بیشــترین عامل آلایندگی هوا موتورسیکلت هایی 
هســتند که در ســطح شــهرهای بزرگ تردد دارند. از 
سوی دیگر خودروهای فرســوده که در طی سال های 
گذشــته از رده خارج نشده اند در این زمینه نقش دارند. 
سیســتم حمل و نقل عمومی نیز نوسازی نشده است و 
به میزان لازم توســعه پیدا نکرده است که این عوامل 
 مردم را به ســمت استفاده از خودروهای شخصی سوق 

می دهد.
نماینده مردم کازرون در مجلس شورای اسامی، افزود: 
در فصل پاییز با شــروع مــدارس از آنجا که همه نمی 
تواننــد از وســایل حمل و نقل عمومی برای رســاندن 
فرزندان خود به مدرسه استفاده کنند، از وسایل شخصی 
اســتفاده می کنند با سردی هوا در این فصل نیز شاهد 
تشــدید آلودگی ها هســتیم. از ســوی دیگر استاندارد 
 نبودن وســایل گرمایشــی سبب تشــدید این آلودگی

می شود.
وی در ادامــه با بیان اینکه در طول ســالیان گذشــته 
تولیــد انــرژی به انــدازه کافــی نبوده اســت، درباره 
ناتــرازی در بخش انرژی گفت: خوب اســت که نتایج 
تحقیــق و تفحــص کمیســیون انــرژی مجلس در 
 خصوص علــت ناترازی در حوزه انرژی مورد بحث قرار

بگیرد.
ســپس به عموم جامعه اطاع رسانی شود که در طول 
۱۰ ســال گذشــته چه اقداماتی در جهــت حفظ منابع 
 انــرژی و رفع ناترازی ها در ایــن بخش صورت گرفته

است.
عباســی گفت: امروز فقط می توانیم از مردم بخواهیم 
کــه صرفه جویی را در اولویت قرار دهند. اگر هر فردی 
ســعی کند از منزل خود صرفه جویی و استاندارد سازی 
وســایل را آغاز کنــد قطعا وضعیت بهتر خواهد شــد. 
دولــت نیز باید برای رفاه بیشــتر مــردم برنامه ریزی 
کند. ما هم باید در حوزه ســوخت خودروها برنامه ریزی 
 داشــته باشــیم و هم در حوزه تولید برق با برنامه گام 

برداریم.

ســازمان حج و زیارت اولویت های جدیــد را برای اعزام به 
حج عمره اعام کرد که دارنــدگان فیش های آن می توانند 

ثبت  نام کنند.
بــه گزارش همشــهری آناین، ثبت  نام عمره آغاز شــد و 
نخستین اعزام ها از ۱۳ دی  ماه از ۱۰ فرودگاه کشور صورت 
می گیرد. بر اســاس برنامه، تا ۱۰ اســفند قرار است ۷۰ هزار 

ایرانی به سرزمین وحی اعزام شوند.
ســازمان حج و زیارت در مرحله نخست اولویت های یک تا 
۱۵۰ را که ســال ۸۷ و قبل از آن ودیعه گذاری کرده بودند، 
فراخواند. اما ظرفیت ها تکمیل نشــد و حتی اعزام ها که قرار 
بود ۲۸ آذر آغاز شود به تعویق افتاد. پس از آن هم اولویت ها 
تا ۴۰۰ اعام شــد که غامرضا رضایی معاون این سازمان 
گفت »در صورت تکمیل نشــدن ظرفیت کاروان ها، اولویت 

جدید اعام می شود«.
اکنون، اولویت های ۴۰۰ تا ۶۰۰ هم فراخوانده شــده اند و به 
این ترتیب همه دارندگان فیش عمره در ســال ۸۷ و قبل از 
آن می توانند از امروز ۳۰ آذر برای تشــرف به سرزمین وحی 

نام نویسی کنند.
هزینه حج عمره ۴۰ تا ۴۴ میلیون تومان است که زائران باید 
حداکثر ۴۸ ساعت پس از ثبت نام اولیه در سامانه عمره، مبلغ 

آن را واریز کنند.

رئیــس ســازمان داوطلبان جمعیــت هال احمــر گفت: 
کمک های نقدی ایرانیان به مردم جنگ زده غزه در راســتای 
اجرای پویش بشردوســتی در ۷۰ روز گذشــته از مرز ۱۱۲ 

میلیارد و ۱۸۰ میلیون تومان گذشت.
به گزارش ایرنا از جمعیت هال احمر؛ وحید ســلیمی اظهار 
داشت: هال احمر پیش از این نیز برای کمک به زلزله زدگان 
ولایت هرات افغانستان، پویش آفتاب مهربانی را برگزار کرده 
بود که در این پویش نیز ســه میلیارد و ۲۵۶ میلیون تومان 

کمک های نقدی هموطنان جمع آوری شد.
وی ادامــه داد: مجموع مبالغ جمع آوری شــده در ۲ پویش 
آفتاب مهربانی و بشردوســتی تاکنــون ۱۱۵ میلیارد و ۴۳۵ 

میلیون تومان است.
پویش »بشردوستی« با هدف جمع آوری کمک های نقدی به 
نفع مردم غزه از طریق اعام شماره حساب های هال احمر 
نزد بانک های مرکزی و ملی از ۱۷ مهر آغاز شده و همچنان 

ادامه دارد.
هموطنان می توانند کمک های نقدی خود به مردم غزه را به 
شماره حساب ۹۹۹۹۹ و شماره کارت ۶۰۳۷۹۹۷۵۴۴۹۹۹۹۹۹ 
نزد بانک ملی و یا به شماره حساب ۴۱۰۱۰۳۴۷۴۱۹۹۹۹۹۸ 
و شماره کارت ۶۳۶۷۹۵۷۰۷۸۷۵۸۳۳۶ نزد بانک مرکزی و 
یا از طریق شماره گیری کد دستوری #۵*۱۱۲* واریز کنند.

 وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی عنوان کرد که شرکت های 
وابســته به این وزارتخانه کمترین بدهی معوق را به سازمان 

امور مالیاتی دارند.

به گزارش ایســنا، صولت مرتضوی در حاشــیه جلسه هیئت 
دولــت در جمع خبرنگاران در پاســخ به این ســوال که آیا 
شــرکت های زیرمجموعه وزارت تعاون به ســامانه مودیان 
مالیاتــی متصل شــده اند؟ اظهار کرد: تمام شــرکت های ما 
هم متصلند و هم در مهلت قانونــی مالیات خود را پرداخت 
می کنند. شــرکت های وابســته به وزارت تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی کمترین بدهی معوق را به ســازمان امور مالیاتی و 

وزارت اقتصاد دارند. خوشبختانه فرآیند بسیار مطلوب است.
وی درباره پیوســتن این وزارتخانه به پویش یلدای مهربانی 
برای حمایت از قشر ضعیف جامعه در آستانه شب یلدا گفت: 
این یــک کار اداری و دولتی نیســت و یــک کار فردی و 
شخصی اســت اما قطعا همکاران من در وزارت تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی در زمره کسانی هستند که به یلدای مهربانی 
پیوســته اند. ما هم ســعی می کنیم وظیفه ملی خود را انجام 

دهیم.
مرتضوی در پاسخ به سوالی درباره بیمه کارگران ساختمانی 
خاطرنشــان کرد: این قانون توسط ریاست محترم جمهوری 
اباغ شــده و از تاریخ اباغ طبق قانون ضمانت اجرا دارد و 
ســازمان تامین اجتماعی هم آن را در سراسر کشور به تمام 
شــعبات خود اباغ کرده است. این قانون قطعا در حال اجرا 
شدن است و اگر چنانچه در جایی اجرا نمی شود به ما گزارش 

کنید تا حتما پیگیری کنیم.
وی همچنیــن درباره طــرح کالابــرگ الکترونیکی گفت: 
الحمدلله طــرح کالابرگ الکترونیکی هم از نظر ســاختار و 
هم از نظر توسعه فروشگاه های زنجیره ای و سایر فروشگاه ها 
به شدت توســعه پیدا کرده است. هر ماه نسبت به ماه قبل، 
اســتقبال مردمی بیشتر می شود و این آمادگی وجود دارد که 
چنانچــه تمام آحاد هفت دهــک اول بخواهند از این مزیت 
اســتفاده کنند،حتما کمک شــود. منابع آن هم خوشبختانه 
پیش بینی شــده و بدون هیچ تاخیری آن قدرالســهم یارانه 
تشــویقی به حساب کاربران واریز می شود و مشکلی نخواهد 

بود.

     خبر
  

درحاشیه جلسه هیئت دولت؛

مرتضوی: شرکت های وابسته به وزارت 
کار کمترین بدهی معوق مالیاتی را دارند

پویش بشردوستی هلال احمر؛

کمک های نقدی ایرانیان به غزه از 
مرز ۱۱۲ میلیارد تومان گذشت

مقررات و ضوابط استقرار واحدهای 
خدماتی ابلاغ شد 
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 اعلام اولویت های جدید برای
 حج عمره  

یک عضو کمیسیون انرژی بیان کرد:

موتورسیکلت ها و خودروهای 
فرسوده بیشترین عامل آلودگی هوا

رییس ســازمان آموزش و پرورش استثنایی 
گفت: قرار اســت برنامه درسی و آموزشی 
متفاوتی برای دانش آموزان اوتیســم ایجاد 
شــود که این موضوع به پشتوانه پژوهشی 

نیاز دارد.
به گــزارش خبرنــگار گروه جامعــه ایرنا، 
حمید طریفی حسینی در نخستین همایش 
بین المللــی تعلیــم و تربیــت کــودکان با 
نیازهــای ویژه بــا تاکید بر برنامه درســی 
اظهار کرد: یکی از مهم ترین چالش ها بحث 
روزآمدرســانی برنامه درسی بوده که بخش 
مهمی به پژوهشــگاه مطالعــات آموزش و 
پرورش ســپرده شده اســت و قرار است از 
این برون دادها در جهت بروز رسانی برنامه 

درسی استفاده شود.
وی افزود: محورهــای همایش بین المللی 
تعلیــم و تربیت کودکان بــا نیازهای ویژه 
تحولی است که روزآمدسازی و کارآمدتری 
برنامه پرورشی و توانبخشی است که مبنای 
نظری برای این محور راهبردی نیاز داریم.

طریفی حســینی افزود: در شاخه کاردانش 
۳۶ رشته درسی برای دانش آموزان مدارس 
اســتثنایی داریم و دو رشــته موسیقی ویژه 
دانش آموزان اوتیسم و امور خدمات عمومی 

برای دانش آموزان کم توانی ذهنی از ســال 
آینده در مدارس استثنایی ایجاد می شود.

وی درباره ایجاد ۵ رشته جدید در هنرستان 
اظهار کرد: رشــته گیاهان دارویی، خدمات 
برای  پیراشگری مردانه  فروشگاهی، کمک 
پسران کمک ســراجی و دستیار کشاورزی 
شــهری جزو رشــته های جدیدی هستند 
که جدول عناوین دروس آنها نهایی شــده 
اســت و بعد از تصویب آنها در شورای عالی 
آمــوزش و پرورش، عناوین برنامه درســی 
نهایی می شود.همچنین ۹۰ رشته جدید در 

هنرستان های استثنایی ایجاد می شود.
رییس ســازمان آموزش و پرورش استثنایی 
عنوان کرد: ۸ محور بــرای همایش تعلیم 
و تربیت کودکان بــا نیازهای ویژه در نظر 
گرفته شده اســت تا بتوانیم نظام آموزشی 

خاص این دانش آموزان را داشته باشیم.

وی تاکید کرد: روزآمدســازی و اثر بخشی 
برنامه های آموزشی و توانبخشی در مدارس 
اســتثنایی در دستور کار است، در این راستا 
به چارچوب هایی نیاز داریم تا برنامه درسی 
را متناسب با سند برنامه درسی ملی و سند 
تحول به روزرســانی کنیم و برنامه درسی 
انطباق یافته را برای شورای عالی آموزش و 

پرورش ارسال کردیم.
طریفی حســینی بــا بیان اینکــه محتوا و 
استانداردهای توانبخشی در کنار برنامه های 
درســی باید وجود داشته باشــد، گفت: در 
حال تدوین این اســتانداردها هستیم تا در 
مدارس اســتثنایی استفاده شــود. ظرفیت 
دانشکده های روانشناســی، علوم تربیتی و 
توانبخشــی باید استفاده شود و از آنها برای 
حضور در همایش دعوت می کنیم همچنین 
به تجربه معلمان مدارس استثنایی و معلمان 
مدارس عادی که دانش آموز دارای معلولیت 

دارند، نیاز است.
علی محبــی رییس پژوهشــگاه مطالعات 
وزارت آمــوزش و پرورش نیــز اظهار کرد: 
به تولید محتوا بــرای آموزش دانش آموزان 
با نیازهای ویژه نیاز داریم، همایشــی بدین 

منظور اول اسفند امسال برگزار می شود.

وی افــزود: این همایش بین پژوهشــگاه 
مطالعــات آمــوزش و پرورش و ســازمان 

آموزش و پرورش استثنایی مشترک است.
همچنین مژگان فرهبد رییس پژوهشــکده 
مطالعات  پژوهشــگاه  اســتثنایی  کودکان 
وزارت آمــوزش و پــرورش توضیح داد: ۸ 
محور اصلی برای همایــش وجود دارد که 
ایــن مبانی اصول برنامه درســی کوکان با 
نیازهای ویــژه، چالش هــای برنامه  ریزی 
حوزه های موضوعی و مهارتی دانش آموزان 
با نیازهای ویژه، مدیریــت منابع در برنامه 
درســی، الزامات ســنجش و ارزشیابی در 
برنامه درســی، دلالت های علوم اجتماعی 
برای برنامه درســی، توانبخشــی بالینی و 
مبتنی بر مدرســه، تکنولوزی آموزشــی در 
برنامه درســی، ارگونومی و فضای آموزشی 

در مدارس و تاثیر در برنامه درسی هستند.
وی ادامه داد: ۶ متخصص موضوعی که در 
دانشــگاه های خارج از کشور تدریس دارند 
از کشورهای نروژ،کانادا و انگلیس موافقت 
کردند تا در این همایش حضور داشته باشند.

فرهبــد افــزود: معلمــان و پژوهشــگران 
می توانند آثار خود تا ۲۰ دی ماه به دبیرخانه 

همایش www.essn-c.ir ارسال کنند.

رییس سازمان آموزش و پرورش استثنایی:

برنامه درسی و آموزشی متفاوتی برای دانش آموزان اوتیسم ایجاد می شود

تحلیل  گر حــوزه اعتیاد گفــت: مبارزه با 
مواد مخــدر هماهنگــی و ورود همزمان 
همه دســتگاه های متولــی را می طلبد تا 
برنامه ریزی و طرح های در دســت اجرا به 

موفقیت و تاثیرگذاری لازم برسد.
ســعید صفاتیان در گفت و گــو با خبرنگار 
ایرنا افــزود: طرح هایی که بــرای مقابله 
بــا مصرف مواد مخــدر و معتادان متجاهر 
بــا عنوان شناســایی و پلمــب خانه های 
پاک قرمــز اجرا شــده، بازدارندگی لازم 
 را که مســئولان طرح می کردند نداشــته

است.
وی یادآورشــد: اگر طرحی بــرای اجرا که 
چندین دستگاه متولی و مسئول آن هستند، 
بدون هماهنگی با همه این نهادها و لحاظ 
نظرات کارشناسی آنها اجرا شود، به نتیجه 
باید نظــر تخصصی  مطلوب نمی رســد، 
دســتگاه های مربوطه را داشــت و برای 
اجرای هر طرحی از آنها نیز بهره گرفت اما 
اغلب یک نهاد اجرای برنامه ای را خود به 
تنهایــی عملیاتی و اجرایی می کند که این 
رویه نه فقــط در حوزه مواد مخدر که هیچ 

بخشی تاثیرگذار نیست.
صفاتیان اظهارداشــت: برای مبارزه با مواد 
مخدر همه دستگاه های متولی باید حضور 
داشته باشــند و نظرات آنان نیز در اجرای 
طرح های مختلف دخیل و تاثیر گذار باشد 
نه فقط آنکه در جلسات نظرات شنیده شود 

و در عمل به آنها توجهی نشود.
آسیب شناســی برنامه ریزی و اجرا در 

حوزه مواد مخدر
ایــن کارشــناس و تحلیل گر حــوزه مواد 

مخــدر با تاکید بر اینکه آســیب شناســی 
برنامــه های مبارزه با مواد مخدر را باید در 
۲ ســطح قوانین و سیاستگذاری ها و حوزه 
اجرایی و عملیاتی بررســی کرد، گفت: در 
حوزه اجرایی و عملیاتی سه بخش نظامی و 
انتظامی، پیشگیری و درمان به طور معمول 
در دستور کار اســت که به هر کدام از این 
بخش ها نیز انتقاداتی را می تواند وارد کرد.

وی خاطرنشان کرد: طی سال های متمادی 
و مستمر نیروهای نظامی و انتظامی حجم 
چشم گیری از مواد مخدر را کشف می کنند 
اما سوالی که مطرح می شود این است که 
آیــا در پی این کشــفیات معتادی به علت 
کمبود مواد برای تــرک اعتیاد اقدام کرده 
است؟ این کشــفیات تاثیری در کاهش یا 
افزایش قیمت و عرضه مواد مخدر داشــته 
اســت؟ زمانی که این شاخص های کان 
تغییر نمی کند، گویا مواد مخدر اضافه وارد 
شــده به کشور کشف شده و آن میزانی که 
باید مصرف شود تغییری نداشته و همچنان 

در دسترس است.
صفاتیان ادامه داد: در حوزه پیشــگیری نیز 
برنامه ها موفــق نبودند چرا که در صورت 
توفیق آنهــا، باید تعداد معتادان کاهش می 
یافت، سن مصرف مواد مخدر کاهش نمی 
یافت و زنان کمتــری درگیر مصرف مواد 

مخدر می شدند.
این کارشناس و تحلیلگر حوزه مواد مخدر 
بــه انتقادات وارد در حــوزه درمان مصرف 
مواد مخدر نیز اشــاره کــرد و گفت: بیش 
از ۹۵ درصد مســئولیت درمان معتادان در 
کشــور بر عهده بخش خصوصی اســت، 

گویا دولت خود را به نحوی کنار کشــیده و 
هماهنگی لازم را با این بخش ندارد، سطح 
آموزش ضعیف و کار نظارت به سختگیری 

برای مراکز تبدیل شده است.
وی اضافه کرد: سازمان غذا و دارو به طور 
مســتمر در حال فشار به مراکز درمان سوء 
مصرف مواد که تعدادشــان به هفت هزار 
نفر با پوشــش دهی یــک میلیون نفر می 
رسد، اســت؛ متادون و داروهای درمانی را 
بدون آنکه پزشــکان در اختیار معتادان در 
حــال مداوا قرار دهد، در اختیار داروخانه ها 
قرار داده و به این ترتیب از ســویی زمینه 
ورود ایــن داروها به بازار آزاد را ایجاد کرده 
و از سوی دیگر ارتباط معتاد به عنوان بیمار 
با پزشــک را که روند درمــان را رصد می 
کرد، قطع کرده اســت و هر ۲ این اقدامات 
هزینه های کانی را به بخش درمان کشور 

تحمیل می کند.
شیوه درمان هر معتاد منحصر به فرد است

صفاتیان اذعان داشــت: نیاز به تخت های 
درمانی برای بستری معتادان در حال درمان 
داریــم در حالی که پروتکل های بســیار 
ســختگیرانه برای راه اندازی مراکز درمانی 
پیش بینی شــده اســت باید بر اساس آن 
عمل کــرد، در حالی که روند درمان اعتیاد 

نیســت و فرد به فرد متفاوت و هر شخصی 
نیازمند شــیوه منحصر به خود برای درمان 
است که باید متناسب با وضعیت معتاد آنها 

را در پیش گرفت.
این کارشناس و تحلیلگر حوزه مواد مخدر 
در نقد سیاســتگذاری های کان نیز تاکید 
کرد: در نگاه به برنامه ریزی های کان و 
سیاستگذاری ها برای مبارزه با مواد مخدر، 
باید دید که طی ســال های گذشــته چه 
طرح ها و برنامــه های کانی در حد ملی 
در کشــور تدوین و اجرا شده و چه ثمری 

داشته است.
وی با بیان اینکه طی چهار ســال گذشته 
هیچ اتفاقی در حوزه کان سیاستگذاری در 
بخش مبارزه با مواد مخدر رخ نداده اســت، 
اعام کرد: ســالانه مواد مخدر نزدیک به 
۱۰ میلیــارد دلار به اقتصاد کشــور لطمه 
مــی زند که ۳.۵ میلیــارد دلار هزینه مواد 
مخدری اســت که مصرف کننــدگان به 
قاچاقچیــان می دهنــد و مابقی نیز صرف 
 مقابله با مصرف و توزیع و اجرای برنامه ها 

می شود.
صفاتیان پیشــنهادی بــه رئیس جمهور به 
عنوان رئیس شــورای ملی مبــارزه با مواد 
مخدر ارائه کرد و گفت: طی جلســه ای با 
حضور همه دســتگاه های متولی، از همه 
این نهادها بخواهــد که فقط برای کاهش 
۱۰ درصــد از این هزینه ۱۰ میلیارد دلاری 
برنامه ریــزی و طرحی تدوین و اجرا کنند، 
اگر این اقدام موفقیت آمیز بود پس متوجه 
می شوند که سیســتم مبارزه با مواد مخدر 

در کشور موفق عمل می کند.

تحلیل گر حوزه اعتیاد:

مبارزه با مواد مخدر هماهنگی همه دستگاه های متولی را می  طلبد 

ندای هرمزگان - زینب نورالدینی
مردم بلبل آباد در به نمایش گذاشتن همدلی و توانایی خود 

باز هم متفاوت عمل کرده و می توان گفت گل کاشتند .
این روستای شهید پرور که در فاصله حدودا ۲۶۰ کیلومتری 
شرق هرمزگان واقع شده  و پیشتر به عنوان روستای بدون 
دخانیات شهره شهرها شده بود، اینک در گامی دیگر اهالی 
وقتی که از حمایتهای دولتی در کمک به توســعه و ساخت 
حســینیه شــان ناامید شدند، آســتین همت را بالا زده و با 
اســتفاده از پول یارانه ماهیانه شان حسینیه روستا را که در  
۳۳سال  پیش  به وسعت ۱۸۰ متر مربع بنا شده بود و دیگر 
پاســخگوی جمعیت ۲۰۰ خانواری امروزشان نبود، چاره ای 

اندیشیدند.
با توجه به اینکه بیشــتر مراسم مذهبی بشاگرد در دهه اول 
محرم انجام می شــود و  این سال ها به اوج گرما و تابستان 
خورده است، تنها کمبود حســینیه سیستم های سرمایشی 
اســت، خیرین اگر بتوانند مشکل سرمایشی حسینیه را حل 

کنند، مردم ما قدردان آنها خواهند بود.
عباس زارعی با اشاره به اینکه مردم روستا پای کار هستند، 
افزود: مردم ما ثابت کردند وقتی پای اراده در میان باشد،هر 

کاری حل می شود و می توانیم.

به گفته وی ؛ بانوان روســتا نیز در این اقدام معنوی پا پیش 
کشــیده و هر کدام در حد تــوان از زیورآلات و طای خود 
جهت تکمیل حســینیه اهدا کردند. به گفته زارعی در اولین 
مراسم گلریزان ۱۴ قطعه طا توسط بانوان روستا اهدا شد .
زارعی مسئول هیات مذهبی حسینیه در تشریح چگونگی به 
سرانجام رساندن و توسعه فضای فرهنگی و مذهبی حسینیه 
روستااظهار داشــت: این مکان به همت مردم ساخته شده 
این حسینیه که در نخست سال ۱۳۶۹ ساخته شد با افزایش 
جمعیت طی سال های اخیر روستا با کمبود فضای فرهنگی 
و مذهبــی مواجه بود، درآمد مردم بشــاگرد که دامداری و 
کشاورزی اســت این روســتای موفق و جوان، دارای ۹۰ 
کارمند می باشــد که با همت همین کارمندان بخشــی از 

وســایل سرمایشی و گرمایشی را تامین کردیم. سال ۱۳۹۶ 
جهت توسعه حسینیه چاره اندیشی شد و مردم که درآمد آن 
چنانی نداشــتند، تنها یارانه را یاریگر خود دانسته و جمعیت 
۲۰۰ خانواری روســتا هر ماه یک خانــواده یارانه اش را به 

توسعه این حسینیه اختصاص داد.
پــس از جمــع آوری ۵۰ میلیون تومان در ســال ۱۳۹۶ از 
مدیرعامل بانک به حســینیه روســتای بلبل آباد دعوت به 
عمل آمد و ایشان هم پس از حضور جهت اعطای تسهیات 
بانکی قول مســاعد داد و ما نیز مبلغ ۵۰ میلیون تومان که 
از کمکهای مردمی بود را نزد بانک  به مدت سه ماه سپرده 
گذاری کردیم  و ســه برابــر آورده را وام دریافت کردیم و 
بدین ترتیب موفق شدیم اینک حسینیه ای به مساحت ۶۰۰ 

متر مربع داشته باشیم.
به گفته اهالی روســتای خوش آب و هــوای بلبل آباد که 
محب اهل بیت هســتند، اقســاط وام از طریق یارانه مردم 

پرداخت می شود.
گفتنی اســت روســتای ۲۰۰ خانواری بلبل آبــاد در زمینه 
پــرورش نیروی انســانی تحصیل کرده و شــاغل، موفق 
عمــل کرده و اینــک دارای بیش از  ۹۰ نفرکارمند اســت 
که از ایــن تعداد حدود ۸۰ نفرشــان فرهنگی هســتند و 
کارمندان روســتا جهت حمایت در برگزاری مناسب مراسم 
 فرهنگــی ماهانه یک دهم حقوقشــان را وقف حســینیه

 می کنند.

خوب و نیک مثل مردم بلبل آباد

معاون زنان و امور خانواده ریاست جمهوری 
بر ضرورت توسعه روابط ایران و اندونزی در 

حوزه زنان تاکید کرد.
به گــزارش ایرنا، انســیه خزعلــی معاون 
زنان و امور خانواده ریاســت جمهوری در 

دیدار بــا »آی گوســتی دارماواتی« وزیر 
توانمندســازی زنان و حمایــت از کودکان 
اندونزی با ابراز خرســندی از روابط بسیار 
خوب تهران - جاکارتا، بر ضرورت توســعه 
روابط دو کشــور در حوزه زنان به ویژه در 

زمینــه کارآفرینی، کاهش خشــونت علیه 
زنان و کودکان، تقویت نهاد خانواده، شرایط 
سخت زنان و کودکان فلسطین و ضرورت 
 توقــف حمات و کمــک به آنهــا تاکید

کرد.

در دیدار وزیر توانمندسازی زنان اندونزی مطرح کرد:

تاکید خزعلی بر گسترش روابط ایران و اندونزی در زمینه زنان 
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 وکیل بزرگ با عصبانیت وارد دفتر کارم شــد؛ زیرا دختر کوچک بااستعدادش را 
از شــرکت در آکادمی هنر محروم کرده بودند. چون در امتحان نتوانسته بود به 

پرسش های روانشناسی پاسخ مثبت دهد.
وکیل بزرگ ورقه ی سئوالات روانشناسی را به دستم داد تا بخوانم:

» تفاوت مغز آدمی با خربزه و زردآلو چیست؟«
» فرق بین زیرپوش و پیراهن چیست؟«

مانده بودم به وکیلِ بزرگِ خشــمگین چه بگویم؛ بزرگ ترین کشف هنر آزمون 
های شخصی، این اختراع جدید بود: روانشناسی!

روز عیــد بود که این اختراع حیرت آور وارد آکادمی های هنر شــد. و موفقیت 
در این آزمون شرط اساسی پذیرش تمامی دانشکده های هنر - اعم از سینما، 

کنسرت، موسیقی، نمایش و رقص باله - محسوب می شود.
اگر »بتهوون« یــا »الگاالانف« یا »لورنس اولیویه« یــا »فدریکو فلینی« یا 
»بالرنیا« نمی توانســتند به این پرسش های هوش پاسخ دهند، معنایش این 
نبود که این ســئوال ها چرند و احمقانه اســت؛ بلکه یعنی این هنرمندان الاغ 
هایی بودند که لیاقت عظمتی را که به آن رســیده اند ندارند. امکان ندارد آدم 
در آینده هنرمند بزرگ بشــود، جز این که توانسته باشد به تمامی پرسش های 
روانشناسی ورقه پاســخ دهد. وکیل بزرگ اولین کسی نبود که به روانشناسی 
اعتراض داشــت، پیش از او نیز ده ها نفر از دانشــجویانی که می خواستند به 
دانشــکده های هنر راه یابند - چه ســینما و چه جز آن - اما روانشناسی آنان 
را مردد ســاخته بود، به این امر معترض بودند. سئوالات زیر دقیقاً پرسش هایی 
اســت که برای بزرگسالان تدوین شده و ســه دقیقه فرصت برای پاسخ گویی 

به هر سئوال داده اند:
» ۲۵ فایده برای لیوان غیر از استفاده جهت خوردن آب ذکر کنید.« » ۱۰ فایده 

برای چشم غیر از دیدن بگویید.«
طبیعی بود که نه دانشــجویان می توانستند بفهمند و نه وکیل بزرگ که این 
روانشناســی است؛ همان چیزی که افتخار دارد توانست پرسش هایی را مطرح 
کنــد که مردمانی از دیگر کرات با بشــقاب پرنده به زمیــن آوردند تا با تمدن 
خود - که هزاران ســال پیشرفته تر از ماســت - با ما رفتار کنند. آنان در هر 
دانشکده ی هنر در تمامی کشورهای متمدن فرود آمدند و با خود پرسش های 
مبارک روانشناسی را آوردند که کلید پیشرفت و رمز هر نهضت هنری به شمار 
می آید. به برکت همین پرســش های مقدس اســت که می توان بین هنرمند 
اصیل و هنرمند تقلبی فرق گذاشت. همچنین به برکت این پرسش ها بود که 
از آکادمی های هنر در جهان افرادی چون واگنر، شوپن، لیلوش، چارلی چاپلین، 

الگاالانف و دیگر نابغه های هنر فارغ التحصیل شدند.
و اگر دانشــجویان علاقه مند ورود به آکادمی ها، از این سئوال ها به آسمان و 
زمین شکایت کنند و آن ها را مانع ورود خود به دانشکده بدانند - با این که به 
نظر می رســد برخی از آنان دارای استعداد هنری باشند - این خود عین نادانی 
است. و بدون شــک در منتها درجه ی حماقت هنری هستند و علامت هایی 

که نشــانگر استعداد هنری و بشــارت دهنده ی آینده ی عظیم آنان است، در 
حقیقت ظواهر فریب دهنده ای است که حقیقت ندارد.

نبوغ واگنر!
موســیقی دان بزرگ واگنر، هنگامی که پنج ســاله بود و می خواســت وارد 
کنســرت شود، این پرسش های روانشناسی را از او پرسیدند:» بچه جان واگنر! 

مغز آدمی با خربزه و زرد آلو و گوجه فرنگی چه تفاوت هایی دارد؟«

خربزه:
واگنر کودک پاســخ داد:» مخ آدمی در تمامی فصول ســال موجود است؛ اما 
خربزه فقط تابستان ها وجود دارد. مغز آدمی را نمی شود قیمت گذاری کرد، اما 
خربزه را می شــود. اگر خربزه را قیمت گذاری کنند، کچل می شود اما سر آدم 

کچل می شود با اینکه او را نرخ گذاری نمی کنند.«

زردآلو
»مغز آدمی تخم ندارد؛ اما زردآلو دارد.

از زردآلو لواشک می سازند؛ اما از مخ آدمی خیر.
نمی شود از مغز آدمی کمپوت ساخت.

زردآلو نه دندان دارد و نه چشــم، و در نتیجه نه نزد دندانپزشــک می رود و نه 
بیمارستان چشم پزشکی.

مخ آدمی چه بسا نیاز به آسپرین پیدا کند؛ اما زردآلو خیر. هیچ کس برای مغز 
آدمی شعری نمی سراید؛ اما به زردآلو می گویند » زردآلوی هسته شیرین.«

گوجه فرنگی
» از مغز آدمی نمی شود در سالاد استفاده کرد.

مخ آدمی در سس قابل استفاده نیست.
گوجه فرنگی در زمســتان به خاطر نداشتن کلاه در مزرعه از سرما می میرد، بر 

خلاف سر آدمی.«
خب! دســت اندرکاران امور، پس از این پاسخ های واگنر ۵ ساله به این پرسش 

های روانشناسی، چه دلیلی برای مردودیت وی می توانستند داشته باشند؟

و نادانی بزرگ ترها!
وقتــی بــه دانشــجویان مراجعــه می کنیــم - کــه همــه بزرگ تــر از 
واگنرنــد- از شــکایت هایشــان نســبت بــه این پرســش ها -:کــه برای 
 باســخ گویــی به هــر کدام ســه دقیقــه فرصــت تعیین شــود - حیرت

می کنیم: 
» ۲۰ استفاده برای چاقو، یا چنگال و یا قاشق غیر از خوردن بیان کنید.«

» ۲۵ کاربرد برای لیوان غیر از نوشیدن آب بگویید.«

» ۱۵ فایده برای لباس غیر از گرم کردن بیان کنید.«
» ۱۰ فایده برای چشم غیر از نگریستن بگویید.«

» ۱۵ استفاده برای سوزن غیر از نخ کشیدن بیان کنید.«
»۴۰ فایده برای خط کش غیر از خط کشی بگویید.«

» این ها پرسش هایی است که در آزمون روانشناسی آمده.«
اگر در این دانشجویان ذره ای هنر وجود داشت، از این سئوال ها گله نمی کردند 
و فوری می فهمیدند که معیار واقعی استعداد هنری دانشجویان، پاسخ صحیح 
فوری به این پرسش های علمی است و به خصوص راجع به پرسش»۱۵ فایده 
برای سوزن غیر از نخ کشیدن بگویید.« و اگر این دانشجویان می فهمیدند که 
این همان پرسش های جهانی روانشناسی است که پیش از این چارلی چاپلین 
و سرلورنس اولیویه و الگاالانف و دیگر نابغه های هنر هنگام ورود به دانشکده 
های هنر به آن ها پاسخ داده اند، خجالت می کشیدند. وقتی سرلورنس اولیویه 
خواستند ۱۰ فایده برای چشــم غیر از دیدن بگوید، فوری روی ورقه پاسخ، در 

کمتر از ۳ دقیقه این جواب ها را نوشت:
فایده های چشم غیر از دیدن:

۱- چشم ها تنها راه درآمد چشم پزشک به شمار می آیند.
۲- راه درآمد عینک فروش هاست.

۳- محل درآمد شــرکت های ســرمه ی چشــم مانند »ریمل« و »آی لاینر« 
محسوب می شود.

۴- با چشــم به کسی که می خواهد نزد دیگری حرفی بزند، چشمک می زنیم 
تا سر موضوع را هم بیاورد.

۵- برای عاشق بسیار مفید است...
۶- چشم فلسفه ی وجودی ابروست؛ اگر چشم نبود ابرو نبود.

۷- چشم برای ترانه سرایان فایده ی زیادی دارد...
۸- چشــم ها از مهم ترین وسایل تعارف ها در اجتماع هستند؛ چون به دیگری 

می گوییم روی چشم و...
۹- چشــم برای هنرپیشه ی زن بسیار مهم است چون در درام های تلویزیونی 

وی پشت سر هم می گرید.
این ها پاسخ هایی بود که بر روی ورقه ی آزمون هوش نوشت و با این جواب ها 

نامش به عنوان بازیگر نابغه ی تئاتر شد: سر لورنس اولیویه

چارلی چاپلین چه گفت؟
حالا می رویم سراغ پاسخ های چارلی چاپلین در برابر سئوال.

» ۱۵ استفاده برای لباس غیر از گرم شدن بیان کنید.«
۱- چه بسا لباس ها » مینی ژوپ« و یا » میکرو ژوپ« باشند؛ و امکان ندارد 

هدف این لباس ها گرم کردن باشد.
۲- با بازرسی جیب های ژاکت و شلوار شوهر، می توان از اسرار او آگاه شد.

۳- در داخل اتوبوس از لباس برای حفاظت پول از جیب برها استفاده می شود.

۴- در تبادل اقتصادی در برابر ۶ لیوان به فروشنده ی اجناس عتیقه می دهیم.
۵- با اهدای آن در جلب نظر جنس مخالف می توان موفق شد.

۶- لباس چه بدن نما باشد و چه ساتر، می توان برای فریب دادن طرف مقابل 
مفید باشد.

۷- لباس ها بیانگر کشــور و هویت انسانند؛ او هندی است یا ژاپنی؟ جنوبی 
است یا شمالی؟ و یا پلیس مخفی؟

۸- مایو برای خنک شدن است نه گرم شدن.
۹- در جشن های دانشجویی در محیط دانشگاه مورد استفاده قرار می گیرد.

۱۰- هنگام بی پولی می توان در بازار »کانتو« آن را فروخت.
۱۱- زمان پهن کردن روی طناب، چه بســا بشــود با فرزند همسایه ارتباط و 

دوستی برقرار کرد.
۱۲- به بهانه ی رفتن به خیاطی می توان جای دیگری رفت.
۱۳- به بهانه ی رفتن به اتوشویی می توان جای دیگری رفت.

۱۴- مرد از لباس می تواند برای مخفی کردن میزان درآمد واقعی اش استفاده 
کند؛ به این شکل که بقیه ی پول را در جیب مخفی ژاکت پنهان کند.

۱۵- ]در کشــورهای عربی[ دزد هنگام فــرار می تواند از لباس در بهتر دویدن 
کمک بگیرد؛ به این شکل که پایین دشداشه را به دندان گرفته، بگریزد. پایین 
دشداشــه را دوخته اند تا همیشــه ی خدا کسی که می خواهد فرار کند، دندان 

بگیرد و بگریزد.«

بر سر »جان هدسن« چه آمد؟
اگــر دانشــجویانی چون چارلــی چاپلین هنرمنــد بزرگی شــدند، نقش اول 
در این مورد را آزمون روانشناســی بر عهده داشــت کــه او را به این عظمت 
گســترده آگاه کرد. و شــاید ما زمانی به این ارزش روانشناســی واقف شویم 
کــه بفهمیــم در همان زمان دانشــجوی دیگری به نام »جان هدســن« که 
با چارلی چاپلین وارد جلســه ی امتحان شــد و تنها رقیــب چارلی در زمینه 
ی اســتعداد هنری محســوب می شــد؛ اما آزمون هوش پته اش را روی آب 
 انداخت؛ زیرا نتوانســت به این پرســش روانشناســی پاســخ صحیح و کامل

بدهد:
» ۱۵ کاربرد برای سوزن غیر از نخ کشیدن بیان کنید.«

جان هدسن نوشت:
۱- بچه ها از ســوزن برای خط کشیدن روی در و کاپوت اتومبیل استفاده می 

کنند؛ البته با هدف اقتصادیِ رونق کار صافکاران و نقاشان اتومبیل.
۲- از سوزن برای نقاشی می توان استفاده کرد؛ زیرا عاشق با آن روی ساقه ی 
درخت قلبی را حک می کند که تیری آن را شــکافته و حروف اول اسم خود و 

طرف مقابل را می نویسد.
۳- از سوزن برای خلال دندان های الاغ می شود استفاده کرد.

۴-از ســوزن برای درآوردن میخ های کوچک نعل اسب استفاده می شود؛ البته 
در روزهای یک شنبه مغازه ها بسته است.

۵- از ســوزن می توان برای شکنجه دادن انسان ها بهره جست؛ آنگاه که آن 
را در سئوالی احمقانه بگنجانند که می پرسد:

»۱۵ کاربرد برای سوزن غیر از نخ کشیدن بیان کنید!«
 این مطالب را نوشــت و ناتوان از پاسخ ، ورقه ی امتحان روانشناس را انداخت 
و به خاطر همین نفعی نبرد و نتوانســت کاری از پیش ببرد و دیگر کســی از 
او اســمی هم نشــنید. فقط می گویند او الآن در خیابان های لندن با نواختن 

پیانو گدایی می کند!

آزمون روانشناسی هنر
نوشته ی: احمد رجب - مصر/ ترجمه ی: حسین سیدی
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برش های کوتاهی از کتابگر

قسمت هفتم:
اصل شماره ی ۱۴

از ســازهای موسیقی  دســت کم یکی 
کلاسیک را بنوازید

روزگاری استادی در یکی از سازها، همراه توان 
اندیشــه ی انتقادی و مانده به این که فرد در 
چه جامعه و زمانــه ای زندگی می کرد، توانایی 
جنگ سوار بر اسب، اساس تحصیلاتی جامع 
و کامل به شــمار می آمد )احتمالًا امروزه مورد 
اخیر ضرورتی ندارد گر چه جلسات هیئت های 
مدیره ی شــرکت ها را از ملال آور بودن خارج 
می کنــد(. تقریباً تمــام این امــور متعلق به 
گذشته اســت زیرا اکنون تحصیلات »جامع« 
اغلب مترادف است با »انتخاب جواب صحیح 
در آزمون هــا«. با وجود ایــن ، هنوز هم وقتی 
ویولونی بردارید و کنســرتویی تــر و تمیز از 
مندلســون را، به ظاهر بــدون نتی چیزی، از 
آن بیرون بکشید، مردم همین طور انگشت به 

دهان می مانند.
در واقع آموختن یکی از ســازهای موســیقی 
کلاسیک، از بسیاری جهات بدیل روشنفکرانه 
ی دوره ی آمــوزش تکاوری نیــروی دریایی 
است: کاری مســتلزم تمرکز و مهارت فراوان، 
مقاومت در برابر مشکلات باورنکردنی و تمایل 
سرسختانه به تکرار کاری آن قدر که جنبه ی 
غریزی به خود بگیرد اما به امید این که خون 
و خون ریــزی و تیرانــدازی اش خیلی کمتر 

باشد.

 از نظریه تا عمل
ســلاح یا، اهوم، ســازتان را انتخاب کنید: اگر 
از مدت ها پیش این خیال را در ســر داشته اید 
که فردریک شوپن) یکی از بزرگ ترین استادان 
پیانو ( یا جاشــوا بلِ )یکی از بهترین ویولون 
زن هــای معاصر( بشــوید، هیچ وقــت برای 
اینکــه واقعاً ســعی کنید رویاهــای خود را 
درباره ی موســیقی عملی کنید، دیر نیست. 
قانون اول: به آهســتگی پیش بروید. تا آنجا 
که می توانید به موســیقی کلاســیک گوش 
بدهید تا بفهمید کدام ســاز تارهای روح تان 

را به ارتعاش در می آورد. از دوســتان موسیقی 
دان تــان بخواهیــد شــما را راهنمایی کنند. 
دســت آخر، ســازی کرایه کنید و مدتی مدید 
آن را به طور آزمایشــی بزنیــد. خواندن برگه 
ی نت را بیاموزیــد: می توانید بدون یادگیری 
نت ســاز بزنید )برخی از بزرگ ترین موسیقی 
دانان تاریخ از این نظر بی ســواد بوده اند( اما 
یاد گرفتن آن نت هــا و خرچنگ قورباغه های 
کوچولــو، این توانایی را به شــما می دهد که 
موسیقی کلاســیکی را که هرگز نشنیده اید، 
بنوازیــد. وانگهــی اگر ویرتان بگیــرد که در 
مهمانی بعــدی تان کمی موتســارت بزنید، 
 وقت کم تری صرف یادگیری آهنگ های جدید 

می کنید.
تمرین: بــا تمرین، یک هفتــه ای از کارنگِی 
هال سر در نمی آورید اما خاطر جمع می شوید 
که هر چه می زنید به صدای گرگی وحشــت 
زده که در فروشــگاه موســیقی گیــر افتاده، 
شبیه نیســت. بدانید که هر ساز غرابت های 
مخصوص خودش را دارد که تشــخیص شان 
وقــت می بــرد. بالاتر از همه، از کلیشــه ی 
مربیان موسیقی برای ساز زدن با شور و شوق 
 پیروی کنید وگرنه موســیقی تان طوطی واری

می شود.

پانوشت ناگزیر
گیتار عالی اســت. به یمن نســل های پیاپی 
ســتارگان موبور راک، گیتار شش سیمه ی پر 
زرق و بــرق با ارتعاش خــود جنس مخالف را 
جــذب می کند. حیف که گیتار مدرن واقعاً در 
آهنگسازی کلاســیک عددی نیست.  بنابراین 
اگر قصدتان این اســت که ســاز کلاســیک 
بزنید، هیــچ جایی برای گیتار برقی نمی ماند. 
وانگهی، گیتار در دست این طرف و آن طرف 
رفتن، بیشتر باعث می شــود مردم فکر کنند 
می خواهید عضو گروه موســیقی اسم و رسم 
دار ایِ سی دی سی بشــوید تا اینکه پا جای 
پای اســاتید بگذارید و نظریه ی موســیقی را 
مطالعه کنید. اگر می خواهید ساز زهی بزنید، 

سراغ عود بروید.

ادامه دارد

چگونه روشن فکر شویم
نوشته ی: نیک کولاکوفسکی - آمریکا/ ترجمه ی: بابک مظلومی

کسر موجودی
»الَ« و »جو« ، ســال ها همکار نزدیک هم بودند و مثل 
چشم خودشــان به هم اطمینان داشتند. روزی »ال« به 
مرخصی رفت. چند روز بعد »جو« از شــرکت به او تلفن 

کرد و با دستپاچگی گفت:
»ال «!حساب شرکت ۱۰۰۰۰ دلار کسری دارد، چه کنم؟

» ال «با خونسردی جواب داد:» بگذار سر جایش!

دانه ای چند؟
دختر بچه:» آقا! ببخشــید، آن شــکلات ها دانه ای چند 

است؟«
فروشنده» ۲ تا بیست و پنج سنت.«

- یک دانه اش چند است؟«
- »۱۵ سنت«

-» پس لطفاً آن دومی را به من بدهید!«

نسخه ی شادمانی
از: دکتر آبرهام اَنگر

ترجمه: »میرزا هوشنگ خان«
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اخترشناســان برای اولین بار نشانه های شکافت هسته ای را 
در کیهان شناسایی کرده اند، چیزی که از دهه ۱۹۵۰ آنها را 

گیج کرده بود.
به گزارش ایســنا و به نقل از آی ای، دانشمندان آزمایشگاه 
ملی لس آلاموس و دانشــگاه ایالتی نورث کارولینا شــواهد 
قانع کننده ای از شکافت هسته ای در کیهان، به  ویژه در طول 
ادغام ستاره های نوترونی کشف کرده اند. این کشف باورهای 
دیرینه را به چالش می کشد و فصل جدیدی را در درک ما از 

تشکیل عناصر سنگین در جهان باز می کند.
همجوشی هسته ای فرآیندی است که طی آن دو هسته اتم با 
هم ترکیب می شوند و هسته سنگین تری را تشکیل می دهند 
و مقادیــر قابل توجهی انرژی آزاد می کنند. این فرآیند نقش 
مهمی در تولید انرژی ایفا می کند که درخشــندگی ستاره را 

حفظ می کند.
تکــرار همجوشــی هســته ای در زمیــن شــامل غلبه بر 
چالش هایی مانند ایجاد و حفظ دما و فشــار شدید مورد نیاز 
برای واکنش های همجوشــی، دســتیابی به محصورسازی 
پایدار پلاســما و توسعه موادی اســت که بتوانند در شرایط 

سخت در یک رآکتور همجوشی مقاومت کنند.
در عــوض، رآکتورهای هســته ای روی زمین با شــکافت 
هســته ای کار می کنند، جایی که اتم سنگین تر به اتم های 
کوچک تر تقسیم می شود و مقدار زیادی انرژی آزاد می کند.

شکافت هسته ای یا فیژن)Nuclear fission( فرآیندی 
اســت که در آن یک اتم ســنگین مانند اورانیوم به دو اتم 
ســبک تر تبدیل می شود. وقتی هســته ای با عدد اتمی زیاد 
شکافته شود، بر پایه فرمول اینشتین، مقداری از جرم آن به 
انرژی تبدیل می شود. از این انرژی در تولید برق)در نیروگاه 

هسته ای( یا تخریب)سلاح های هسته ای( استفاده می شود.
 )Fusion(همجوشی هسته ای، گداخت هسته ای یا فیوژن
فرآیندی عکس عمل شــکافت هسته ای اســت. در فرآیند 
همجوشــی هسته ای هســته های ســبک مانند هیدروژن، 
دوتریــوم و تریتیــوم با یکدیگر همجوشــی داده شــده و 
هســته های ســنگین تر و مقداری انرژی تولید می شــود. 
برای اینکه همجوشــی امکان پذیر باشد، هسته هایی که در 
واکنش وارد می شوند باید دارای انرژی جنبشی کافی باشند 
تا بر میدان الکترواســتاتیکی پیرامونشان فائق آیند. بنابراین 
دماهای وابسته به واکنش های همجوشی فوق العاده بالاست.

دانشــمندان مدت ها گمان می کردند که شــکافت هسته ای 
در طول ادغام ســتاره های نوترونی که یکی از آشــفته ترین 
رویدادهای کیهان است، رخ می دهد. آنها آن قدر قوی هستند 

که امواجی را در سراسر بافت فضا-زمان روانه می کنند.
اکنون یک تیــم تحقیقاتی به رهبری فیزیکدان نظری متیو 
مام پاور، طبق مدل ها و مشاهدات، اولین نشانه های شکافت 

هسته ای را در کیهان یافته اند.
مام پاور در بیانیه ای مطبوعاتــی گفت: مردم فکر می کردند 
شــکافت در کیهان اتفاق می افتد، اما تا به امروز، هیچ کس 

نتوانسته بود آن را ثابت کند.
فرآیند جذب سریع نوترون

این مطالعه بر فرآیند جذب سریع نوترون)فرآیند r( متمرکز 
بــود، پدیده ای که در محیط های غنی از نوترون مانند ادغام 
ستاره های نوترونی یا انواع خاصی از ابرنواخترها رخ می دهد.

تصور می شــود کــه »فرآیند r« مســئول ایجــاد عناصر 
ســنگین تر از آهن باشــد. با این حال، جزئیات پیچیده آن 
مبهم باقی مانده، زیرا نمی توان آن را مستقیماً در یک محیط 

آزمایشگاهی مطالعه کرد.
این تیم تحقیقاتی، فراوانی عناصر را در ۴۲ ستاره غنی شده 
با مــواد فرآیند r و توزیع عناصری ماننــد روتنیم، رودیوم، 
پالادیــوم و نقره مورد تجزیه و تحلیــل قرار داد. هدف این 
تجزیه و تحلیل، شناســایی بیش از حد همبســته در توزیع 
عنصر بود که به طور اساســی فرآیندهــا را در طول ادغام 

ستاره های نوترونی روشن می کند.
این فرآیند مشاهده شده در فراوانی عناصر خاص، بینش های 
ارزشــمندی را در مورد مکانیسم ها و فعل و انفعالات خاص 
درگیر در ادغام ســتاره های نوترونی ارائه می کند و پنجره ای 
منحصر به فرد را برای تشــکیل عناصر ســنگین در جهان 

ارائه می دهد.
همبستگی مشــاهده شده بین فلزات ســبک و هسته های 
خاکی کمیاب به عنوان یک ســرنخ محوری عمل کرد. این 
الگوی همبســتگی نه تنها پیش بینی های قبلی تیم را تأیید 

کرد، بلکه به دخالت شکافت هسته ای نیز اشاره کرد.
مقایسه دقیق همبستگی های پیش بینی  شده و مشاهده  شده 
در این مجموعه از ســتارگان، شواهد قانع کننده ای ارائه کرد 
که نشان می دهد قطعات شکافت هسته های فرا-اورانیومی 
بــه فراوانی عنصــر کمک می کنند و نشــانه ای واضح را از 

فرآیند r نشان می دهد.
 Transuranium(فرا-اورانیومــی عنصرهــای 
element( عنصرهای با عدد اتمی بالاتر از ۹۲)عدد اتمی 
اورانیوم( هستند. این عنصرها به  طور طبیعی در زمین وجود 
ندارند و به صورت مصنوعی با واکنش های هسته ای ساخته 
می شوند. آنها همگی پرتوزا و ناپایدار هستند و دچار واپاشی 

هسته ای شده و به عنصرهای دیگر تبدیل می شوند.
مام پاور می گوید: تنهــا راه قابل قبولی که می تواند در میان 
ســتارگان مختلف به وجود بیاید این اســت کــه فرآیندی 
 ثابت در طول شــکل گیری عناصر ســنگین وجود داشــته

باشد.
پژوهشگران پس از بررسی سناریوهای مختلف دریافتند که 
تنها شکافت هسته ای اســت که می تواند این روند مشاهده 

شده را به دقت تکرار کند.
عناصر فراتر از جدول تناوبی

هســته های اتمی، نوترون ها را در طول فرآیند جذب سریع 
نوترون)فرآینــد r( می گیرند و عناصر ســنگین تری ایجاد 
می کنند. برخی ممکن اســت بیش از حد ســنگین شوند و 
خطر ناپایداری و تجزیه یا شــکافت را در پی داشــته باشند 
که منجر به ایجاد دو اتم از عناصر ســبک تر و در عین حال 

قابل توجه می شود.

پژوهشگران یک جلیقه ECG ساخته اند که تصاویر دقیقی 
از فعالیت الکتریکی قلــب ارائه می دهد. این جلیقه با فراهم 
آوردن تصاویری با وضوح بالا از قلب می تواند خطرات آینده 

را پیش بینی کند.
به گزارش ایســنا و به نقل از نیو اطلس، پژوهشــگران یک 
»جلیقه ECG« غیرتهاجمی و قابل استفاده مجدد ساخته اند 
که تنها ظرف پنج دقیقه قادر است تصاویری با وضوح بالا از 

فعالیت الکتریکی قلب ثبت کند.
ترکیــب داده های ایــن جلیقه با اســکن های MRI قلب 
می توانــد افراد در معرض خطر مشــکلات قلبــی آینده را 
بهتر شناســایی کند و همچنیــن می تواند راه را برای درمان 

شخصی تر بیماران مبتلا به بیماری قلبی هموار کند.
اکثر ما با دســتگاه نوار قلب یا همان ECG آشــنا هستیم 
که شــامل مجموعه ای از ۱۲ الکترود قرار گرفته در اطراف 
قفســه سینه و روی اندام هاست که فعالیت الکتریکی قلب را 
ثبت می کنند و برای تشــخیص ناهنجاری های قلبی مانند 
آریتمی هایی که می تواند منجر به ایست ناگهانی قلب شود، 
استفاده می شود. با این حال این ۱۲ الکترود در اطلاعاتی که 

می توانند ارائه دهند، محدودیت دارند.
در حال حاضر، نقشــه برداری از فعالیــت الکتریکی قلب را 
می تــوان از طریق یک مطالعه الکتروفیزیولوژی)EP( انجام 
داد که شــامل قرار دادن یک کاتتر در حفره های قلب است. 
این روش تهاجمی معمولًا حدود دو ســاعت طول می کشد 
و نیــاز به ایجاد یک برش کوچــک در ران یا گردن دارد و 

همچنین نیاز به آرام کردن بیمار دارد.
 )ECGI(روش دیگــر، تصویربــرداری الکتروکاردیوگرافی
است که می توان آن را با استفاده از سی تی اسکن که نیاز به 

اشعه دارد، انجام داد.
اکنون پژوهشــگران کالج دانشــگاهی لندن آن دستگاه ۱۲ 
الکترودی را به شکل قابل توجهی ارتقا داده اند و یک جلیقه 
ECGI ســاخته اند که غیرتهاجمی، کارآمد، ســریع و قابل 
اســتفاده مجدد اســت و تصاویری با وضوح بالا از فعالیت 

الکتریکی قلب ارائه می کند.
این دســتگاه همراه با اســکن MRI قلــب می تواند خطر 

مشکلات قلبی در آینده را شناسایی کند.
گابی کاپتور نویســنده مســئول این مطالعــه می گوید: ما 
یک مشــکل را در پزشــکی قلب و عروق شناسایی کردیم. 
تصویربرداری قلب در دهه های اخیر پیشــرفت چشمگیری 
داشــته اســت، اما آنچنان که باید به فعالیت الکتریکی قلب 
نپرداخته ایم و فناوری استاندارد رایج برای نظارت بر فعالیت 
 )ECG(الکتریکــی قلب، الکتروکاردیوگــرام ۱۲ الکترودی

است که در ۵۰ سال گذشته به ندرت تغییر کرده است.
الکترودهــای ECG معمولــی از نقره/کلرید نقره ســاخته 
شده اند که سیگنال های ECG را با لایه ای از ژل الکترولیت 
که رسانایی را از پوســت بیمار جدا می کند، هدایت می کند. 
این الکترودها به راحتی آسیب می بینند، قابل استفاده مجدد 
نیســتند و می توانند باعث تحریک پوست شــوند. بنابراین 
پژوهشگران از الکترودهای خشک مبتنی بر پارچه -ساخته 
شده از نخ پلی آمید با روکش نقره رسانا - استفاده کردند که 
راحت، قابل کشــش و بدون ژل است و می تواند چندین بار 

شسته و دوباره استفاده شود.
این جلیقه که شــامل ۲۵۶ الکترود متصل و قابل جابجایی 
اســت، صد درصد از پنبه ساخته شــده، قابل تنفس و بادوام 
است و می تواند در برابر شستشو در دمای بالا مقاومت کند.

پژوهشگران برای آزمایش جلیقه ECGI خود، ۷۷ داوطلب 
شــامل ۵۰ فرد مســن و ۲۷ داوطلب جوان سالم را انتخاب 
کردند و تنها پنج دقیقه طول کشــید تــا این جلیقه فعالیت 

الکتریکی قلب آنها را در حالت درازکش به پشت ثبت کند.
پــس از آن، یک اســکن تشــدید مغناطیســی قلبی غیر 
تهاجمی)CMR( برای ایجاد تصاویر دقیق از ســاختارهای 
 ECGI قلب انجام شد و پژوهشــگران با ترکیب داده های
و CMR توانســتند مدل های دیجیتال سه بعدی از قلب و 

فعالیت الکتریکی آن تولید کنند.
متیو وبر، نویســنده ارشــد این مطالعه گفت: ام آرآی قلب به 
عنوان یک استاندارد طلایی در تصویربرداری قلب، سلامت 
بافت ماهیچه قلب را به ما نشــان می دهــد، از جمله اینکه 
ســلول های ماهیچه های مرده ممکن اســت در کجا باشند. 
تصویربرداری عمیق الکتروکاردیوگرافی می تواند به ما کمک 
کند تا این ویژگی ها را با پیامدهایشان مرتبط کنیم و ببینیم 
چه تاثیری ممکن اســت بر سیســتم الکتریکی قلب داشته 
باشند. جلیقه ابداعی ما بخش گمشــده این پازل را تکمیل 

می کند.
پژوهشــگران می گویند، جلیقــه ECGI آنها می تواند یک 
روش غربالگری موثر برای شناســایی خطر مشکلات قلبی 

در آینده باشد.
کاپتور می گوید: مــا معتقدیم جلیقه ای کــه تولید کرده ایم 
می تواند یک ابزار غربالگری ســریع و مقرون به صرفه باشد 
و با اطلاعات الکتریکی غنی که ارائه می دهد، می تواند به ما 
در شناســایی بهتر خطر ابتلا به آریتمی های قلبی خطرناک 

در آینده کمک کند.
وی افــزود: علاوه بر این می تــوان از آن برای ارزیابی تأثیر 
داروها، دستگاه های جدید قلبی و مداخلات سبک زندگی بر 
سلامت قلب اســتفاده کرد. در حال حاضر، پیش بینی خطر 
مرگ ناگهانی قلبی دشوار اســت. به عنوان مثال، مشخص 
نیســت که چگونه ممکن اســت یک ویژگی ســاختاری یا 

ناهنجاری قلب بر خطر تأثیر بگذارد. 
به گفته پژوهشــگران، توانایی تشخیص بهتر خطر آریتمی 
بــه ارائه دهنــدگان مراقبت های بهداشــتی کمک می کند 
تا تشــخیص دهند کدام بیمــاران به دســتگاه هایی مانند 
دفیبریلاتورهای قابل کاشــت که بر قلب نظارت می کنند و 
در صــورت نیاز به قلب ضربــه وارد می کنند تا ریتم طبیعی 
داشته باشد، نیاز دارند.از زمان پایان این مطالعه، این دستگاه 
با موفقیت در ۸۰۰ بیمار مورد اســتفاده قرار گرفته است. در 
حال حاضر از آن برای ترســیم تصویر قلــب افراد مبتلا به 

بیماری هایی مانند کاردیومیوپاتی استفاده می شود.

  کهکشان   تازه های علم

ابداع جلیقه ای برای ثبت تصاویر 
واضح از قلب

 اولین نشانه ها از شکافت هسته ای 
در کیهان پیدا شد
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یک مطالعــه نگران کننده جدید نشــان می دهد افرادی که 
تمایل دارند تا دیروقت بیدار بمانند بیشــتر در معرض خطر 

حمله قلبی هستند. 
به گزارش ایســنا و بــه نقل از اس اف، محققان دانشــگاه 
گوتنبرگ در ســوئد می گویند »شب زنده داران« در مقایسه با 
کسانی که زود از خواب بیدار می شوند، تقریبا دو برابر بیشتر 

در معرض کلسیفیکاسیون شریان هستند.
کلسیفیکاسیون شریان یا تصلب شرایین، وضعیتی است که 
در آن رسوبات چربی در داخل رگ ها ایجاد می شود و جریان 
خون را دشوار می کند. این بیماری به کندی ایجاد می شود و 
اغلــب بدون ایجاد توجه فرد پیش می رود تا زمانی که منجر 

به بروز مشکلات جدی برای سلامتی شود.
این مشکلات شــامل آنژین صدری)درد قفسه سینه(، لخته 

شدن خون، حمله قلبی و سکته مغزی می شود.
در این مطالعه ۷۷۱ مرد و زن بین ۵۰ تا ۶۴ ســاله شــرکت 
داشــتند که بخشــی از یک مطالعه جمعیتــی بزرگ تر به 
نام مطالعــه تصویــر بیولوژیکی قلب و ریوی ســوئدی یا 

SCAPIS بودند.
از  اندازه گیــری کلسیفیکاســیون شــریان، محققان  برای 
توموگرافــی رایانــه ای برای بررســی عــروق کرونر قلب 
اســتفاده کردنــد. شــرکت کنندگان عادات خــواب خود را 
که به عنــوان »کرونوتایپ« شــناخته می شــود، گزارش 

 کردند که از ســحرخیزان تا شــب زنده داران دســته بندی
می شد.

در بین ۷۷۱ شــرکت کننده، افرادی که به عنوان ســحرخیز 
شناخته شدند، کمترین نسبت ابتلا به کلسیفیکاسیون شریان 
را داشــتند که آمــار آن ۲۲.۲ درصد بــود. در مقابل، گروه 
شب زنده داران، بیشترین میزان کلسیفیکاسیون عروق کرونر 

را با نرخ ۴۰.۶ درصد نشان دادند.
 ،)Mio Kobayashi Friska(میو کوبایاشی فریســکا
نویســنده اول این مطالعه و دانشــجوی دکتری در دانشگاه 
گوتنبــرگ می گوید: نتایج ما نشــان می دهد که کرونوتایپ 
شب زنده داران ممکن است نه تنها با سلامت ضعیف تر قلبی 
عروقی به طور کلی، بلکه به طور خاص تر با کلسیفیکاسیون 
عروق کرونر و فرآیندی که منجر به کلسیفیکاسیون شریان 

می شود، مرتبط باشد.
ایــن مطالعه عوامل مختلفی از جمله فشــار خون، ســطح 
کلســترول، وزن بــدن، فعالیــت بدنی، اســترس، کیفیت 
خــواب و عــادات ســیگار کشــیدن را کــه می توانند بر 
 خطــر کلسیفیکاســیون شــریان تاثیــر بگذارنــد، در نظر 

گرفت.
دینــگ زو)Ding Zou(، نویســنده آخــر ایــن مطالعه 
خاطرنشــان می کند: در کنار عواملی که قبلا شــناخته شده 
بودند، ریتم شــبانه روزی فردی نیز یــک عامل خطر مهم 
برای کلسیفیکاســیون شریان است. ما نتایج خود را اینگونه 
تفسیر می کنیم که نشان می دهد ریتم شبانه روزی در مراحل 
اولیه بیماری مهم تر است. بنابراین باید در درمان پیشگیرانه 
بیماری های قلبی عروقی به طور خاص مورد توجه قرار گیرد.
این تحقیق محدودیت های خاصی نیز داشــت، مانند حذف 
افرادی کــه حمله قلبــی را تجربه کرده بودنــد و تکیه بر 
کرونوتایپ های گزارش شده توســط خود افراد. این مطالعه 
همچنین به میانگین زمان سپری شدن نیمی از خواب شبانه 
برای هر کرونوتایپ اشــاره کرد، به طوری که سحرخیزان 
این نقطه میانی را در ســاعت ۲:۵۵ بامداد داشتند، در حالی 
که برای شب زنده داران، این میانگین ساعت ۴:۲۵ صبح بود.
این مطالعه در مجله Sleep Medicine منتشــر شــده 

است.

شب زنده داران ۲ برابر بیشتر از مشکلات قلبی رنج می برند

شــبکه های عصبی مصنوعی، سنگ بنای 
یادگیری ماشینی مدرن)ML(  و مدل های 
محاســباتی هســتند که اطلاعــات را به 
گونــه ای پردازش می کنند کــه آنها را قادر 
می سازد از داده ها یاد بگیرند. این شبکه های 
عصبی بسیار محبوب شده اند و کاربردهای 
مختلفی مانند تشــخیص الگو و تولید متن 

پیدا کرده اند.
به گزارش ایســنا و به نقل از آی ای، برای 
طراحــی شــبکه های عصبی کــه لایه ای 
هســتند و از گره های به هم پیوسته به نام 
نورون های مصنوعی تشــکیل شــده اند از 
ساختار و عملکرد مغز انســان الهام گرفته 

شده است.
یک شــبکه عصبی شامل یک لایه ورودی 
اســت که در آن داده ها معرفی می شــوند. 
همچنین یــک یا چنــد لایه پنهــان که 
محاســبات را انجام می دهنــد و یک لایه 
خروجــی که نتیجه یــا پیش بینی نهایی را 

تولید می کند.
در این ســاختار، هر ارتبــاط بین نورون ها 
دارای ارزش اســت. این ارزش ها به صورت 
پویــا در طــول تمرین تنظیم می شــوند و 

عملکرد شبکه را بهینه می کنند.
اکنون به ۱۰ جنبه جذاب شبکه های عصبی 
مصنوعی می پردازیم. همه این موارد شــاید 
شــما را شگفت زده نکنند، اما مطمئنا درک 
شما را در مورد این سیستم های قابل توجه 
عمیق تر و لایه هایی از پیچیدگی و نوآوری 
را آشــکار می کنند که اغلب مورد توجه قرار 

نمی گیرند.
۱. منشأ شبکه عصبی مصنوعی به دهه 

۱۹۴۰ برمی گردد
آنچــه الهام بخــش ســاخت شــبکه های 
عصبــی مصنوعی بــوده را می تــوان در 
دهه هــای ۱۹۴۰ و ۱۹۵۰ جســتجو کرد، 
 Warren(مک کالــوچ وارن  کــه  زمانی 
فیزیولوژیست عصبی، و   ،)McCulloch
منطق دان،   ،)Walter Pitts(پیتس والتر 
پژوهش بنیادی خود را در مقاله ای در سال 
۱۹۴۳ با عنوان »حســاب منطقی ایده های 
ماندگار در فعالیت های عصبی« ارائه کردند.

در سال ۱۹۵۸، یک روانشناس به نام فرانک 
 ،)Frank Rosenblatt(روزنبــلات
پرســپترون را ایجاد کرد. پرســپترون یک 
شــبکه عصبی ســاده برای تشخیص الگو 
است. پرسپترون گام مهمی در توسعه شبکه 
عصبی بود، زیرا پتانسیل یادگیری ماشین ها 

از تجربه را نشان می داد.
با این حال، شــور و شــوق حول محور این 
موضــوع در دهه هــای ۱۹۶۰ و ۱۹۷۰ به 
دلیل محدودیت ها در قابلیت های پرسپترون 
کاهش یافت و در دهه های ۱۹۸۰ و ۱۹۹۰ 
بود که با پیشــرفت در قدرت محاســباتی 
و توســعه الگوریتم های پس انتشــار برای 
دوباره  عصبی  شبکه های  شبکه ها،  آموزش 

مورد توجه قرار گرفتند.
 Geoffrey(محققانی مانند جفری هینتون
 )Yann LeCun(یان لیکان ،)Hinton

 )Yoshua Bengio(بنجیــو یوشــوا  و 
نقشی اساسی در احیای این رشته ایفا کردند 
و در توســعه روش های یادگیری عمیق و 
نشان دادن اثربخشی شبکه های عصبی در 

کاربردهای مختلف مشارکت داشتند.
۲. الهام گرفتن از مغز

طرح ساختار نورون های مصنوعی از ساختار 
نورون های زیستی الهام گرفته شده است.

هر نورون مصنوعی ســیگنال ها را دریافت 
می کند، آن ها را پردازش می کند و خروجی  
مشــابه همنوع زیســتی خود تولید می کند. 
»سیگنال« در یک اتصال، یک عدد حقیقی 
اســت و خروجی هر نورون توسط یک تابع 
غیر خطی از مجموع ورودی های آن تعیین 

می شود.
اتصالات که لبه نامیده می شــوند، نقشــی 
حیاتــی در این فرآیند بــازی می کنند. این 
لبه هــا معمولا ارزش قابــل تنظیمی دارند 
که به صورت پویا در طول فرآیند یادگیری 
تغییر می کند. ســازگاری این ارزش دهی بر 
قدرت سیگنال ها در اتصالات تأثیر می گذارد 
که مشابه شــکل پذیری سیناپسی مشاهده 

شده در مغزهای زیستی است.
همانطــور کــه نورون های مغــز می توانند 
آستانه ای برای انتقال سیگنال از خود نشان 
نیز ممکن  نورون هــای مصنوعــی  دهند، 
است مکانیسم آستانه مشــابهی را در خود 
جای دهند. به این ترتیب، ســیگنال تنها در 
صورتی ارسال می شود که سیگنال ترکیبی، 
از یک آستانه از پیش تعریف شده فراتر رود 
و مکانیسمی موســوم به شلیک انتخابی را 
که در نورون های زیســتی دیده می شــود، 

شبیه سازی کند.
۳. آنها می توانند حاوی میلیاردها نورون 

و تریلیون ها اتصال باشند
با افزایش عمق یک شــبکه عصبی، تعداد 
نورون ها و اتصــالات مصنوعی نیز افزایش 
می یابــد. در کاربردهایــی ماننــد پردازش  
زبان هــای طبیعی)NLP(، این شــبکه ها 
می توانند میلیاردها نــورون مصنوعی را در 
بر گیرند که هر کدام در قدرت محاســباتی 

شبکه سهیم هستند.
در شــبکه های عصبــی در مقیاس بزرگ، 
لبه ها یــا اتصالات بین نورون ها می تواند به 
تریلیون ها مورد برســد. این مقیاس عظیم 
از نورون ها و اتصالات، شــبکه های عصبی 
را قادر می ســازد تا وظایف پیچیده را انجام 
دهند و حجم وسیعی از اطلاعات را به طور 

همزمان پردازش کنند.
۴. آنها به درک زبان کمک می کنند

 ،)NLP(طبیعــی زبان هــای  پــردازش 
زیرمجموعــه ای قابل توجه از شــبکه های 
عصبی، بر توانمند ســاختن ماشین ها برای 
درک، تفســیر و پاســخ به زبان انسان به 
روشــی معنادار و مرتبط تمرکــز دارد. این 
فنــاوری وظایف مختلفــی از چت بات های 
تعاملــی گرفته تا خدمــات ترجمه یکپارچه 

زبان را انجام می دهد.
در   )RNN(بازگشــتی عصبی  شبکه های 

قلب وظایف پردازش زبــان قرار دارند و با 
حافظه منحصر به فرد خود متمایز می شوند. 
این ویژگی آنها را قادر می سازد تا اطلاعات 
مربوط به ورودی های قبلی را حفظ کنند و 
عملکردی مشابه حافظه انسان داشته باشند.

در زمینــه پردازش زبان هــای طبیعی، این 
قابلیت ابزاری اســت که به شــبکه اجازه 
می دهد تا زبان را به روشی متوالی و آگاهانه 
از متن پردازش و تفسیر کند. ادغام حافظه 
در شــبکه های عصبی بازگشــتی رویکرد 
مبتکرانه شــبکه های عصبــی را در تقلید و 
تقویت فرآیند درک زبان توســط ماشین ها 

نشان می دهد.
۵. آنها می توانند خالق هنر باشند

فراتر از وظایف زبانی، شــبکه های عصبی 
همچنیــن قــادر به خلــق هنر هســتند. 
مدل هــای تولیــدی، شــبکه های مولــد 
دشــمن گونه)GAN(، ساختارهایی هستند 
که برای تولید نمونه های جدید و واقعی داده 
با یادگیری الگوها و ســاختارهای زیربنایی 
با اســتفاده از مجموعه داده هــای موجود، 

طراحی شده اند.
این شــبکه های عصبی می توانند علاوه بر 
خروجی متنی موســیقی و هنر خلق کنند. 
فعل و انفعــالات بین اجزای ســازنده این 
شــبکه به آن اجازه می دهد تا خروجی ها را 
بــه طور مداوم اصلاح کند و این در واقع به 
هــوش مصنوعی اجازه می دهد تا یاد بگیرد 
که چگونه هنر خلق کند. یکی از نمونه های 
قابل توجه DALL-E متعلق به شــرکت 
اپُن  ای آی OpenAI اســت که تصاویر 
تولیدی آن به قدری چشــمگیر بوده اند که 
در نمایشگاه های هنری به نمایش گذاشته 

شده اند.
الگو و پردازش موازی  ۶. در تشخیص 

بهترین هستند
شــبکه های عصبی در یادگیــری الگوهای 
پیچیده برتری دارنــد و این موضوع آنها را 
قادر می ســازد تا اطلاعات را به شیوه هایی 
که برنامه نویسان سنتی به راحتی نمی توانند 
به آن دســت یابند، شناسایی و دسته بندی 

کنند.
شبکه های عصبی می توانند اطلاعات را به 
صورت موازی پردازش کنند و به طور مداوم 
از طریق یادگیری تکامل پیدا کنند، در حالی 
که در برنامه نویسی سنتی، داده ها به صورت 
متوالی پردازش می شــوند. در این شبکه ها، 
محاسبات به طور همزمان انجام می شود و 
ســرعت پردازش اطلاعات را تا حد زیادی 

افزایش می یابد.
۷. کاربردهای بسیار متنوع

شــبکه های عصبی در حال حاضر نفوذ خود 
را فراتــر از حوزه های معمولــی برده اند و 
تطبیق پذیری قابل توجهی را در کاربردهای 

متنوع به نمایش گذاشته اند.
در بخــش مالی، شــبکه های عصبی برای 
افزایش امنیت مورد استفاده قرار می گیرند. 
در صنعت مراقبت های بهداشتی، شبکه های 
عصبی داده های پزشــکی پیچیده را برای 
کمک به شناسایی بیماری تجزیه و تحلیل 
می کنند. در بخــش بازی های رایانه ای نیز 
رفتار  در شبیه ســازی  شــبکه های عصبی 
شــخصیت ها به کار می آیند. شــبکه های 
عصبی بــه ایجاد محیط های بازی فراگیرتر 

و پویاتر کمک می کنند.
۸. شبکه های عصبی عملکرد مرموزی دارند
به رغم کاربرد گســترده آنها، دلایل دقیق 
اینکــه چرا و چگونه شــبکه های عصبی تا 
این حد موثر عمــل می کنند، هنوز تا حدی 
برای محققان ناشــناخته باقی مانده است. 
شــبکه های عصبی را به شــکل یک جعبه 
ســیاه در نظر بگیرید. ما یک ورودی به آن 
می دهیم و یــک خروجی دریافت می کنیم. 
با این حال، ما دقیقــا نمی دانیم که چگونه 

شبکه به این خروجی دست یافته است.
در حالی که ما اصول اساسی هدایت کننده 
عملکرد شبکه های عصبی را درک می کنیم، 
چالش این اســت که چرا محاسبات خاص 
منجر به چنین نتایجی می شــود. در عمل، 
شــبکه های عصبی رابطه مســتقیمی بین 
ورودی هــا و خروجی ها نشــان نمی دهند. 
اثربخشــی آنها، اگرچه مشهود است، اما در 
سطحی از پیچیدگی عمل می کنند که درک 

آن را به چالش می کشد.
۹. آنها مستعد حمله هستند

شــبکه های عصبی به رغم توانایی شان، در 
برابر حملات متخاصم آســیب پذیر هستند. 
چنیــن حملاتی بــا تمرکز بر حساســیت 
شــبکه های عصبی به تغییرات کوچک در 
تغییرات  می شــود.  انجام  ورودی  داده های 
به ظاهــر نامحســوس می توانند خطاهای 
را در پیش بینی های شــبکه  غیرمنتظره ای 
ایجــاد کنند. این آســیب پذیــری اهمیت 
توسعه برنامه دفاعی قوی برای برنامه های 

کاربردی شبکه عصبی نشان می دهد.
برای  گوناگــون  توپولوژی هــای   .۱۰

شبکه های عصبی وجود دارد
توپولــوژی یــا ســاختارهای مختلفــی از 
شــبکه های عصبــی وجــود دارد که هر 
کدام کاربردهای خاصــی دارند. این تنوع، 
ســازگاری شــبکه های عصبــی را نمایان 
می کند، هر توپولوژی بــه عنوان یک ابزار 
تخصصــی عمــل می کنــد و قابلیت های 
گســترده این مدل های محاســباتی را در 
مقابله با وظایف بی شمار آنها نشان می دهد. 
ما موارد زیادی در مورد شــبکه های عصبی 
نمی دانیم. اما یــک چیز را مطمئنا می دانیم 
و آن این اســت کــه آنها نقشــی حیاتی 
 در شــکل دادن یادگیری ماشــینی مدرن 

دارند.

۱۰ حقیقت شگفت انگیز در مورد شبکه های عصبی مصنوعی 

با پیشرفته تر شدن صنعت بسته بندی تراشه 
بلندپروازی شــرکت ها نیز بیشتر می شود. در 
این میان اینتل تصمیم دارد تراشــه ای با یک 
هزار میلیارد ترانزیســتور تــا ۲۰۳۰ میلادی 

بسازد. 
بــه گــزارش خبرگــزاری مهــر بــه نقل از 
گیزموچاینــا، طبــق قانون مور کــه اینتل و 
ابــداع   Fairchild Semiconductor
کرده اند، تعداد ترانزیســتورهای تراشه ها باید 
هر ســال ۲ برابر شــود اما این روند طی گذر 

زمان بدتر و نرخ ۲ برابر ســازی ترانزیستورها 
کندتر شد و به ۳ سال رسید.

اما پت گلسینگر مدیر ارشد اجرایی اینتل تایید 
کرد این شرکت تا ۲۰۳۱ میلادی قانون مور را 
پشت ســر می گذارد. او همچنین درباره فراتر 
بردن کانســپت قانون مور یــا قانون مور۲.۰ 
برای افزایش تعداد ترانزیســتورها نیز صحبت 
کرد.TSMC و یک شــرکت کره ای نقشی 
اســتثنایی در ارائه تراشــه های جدید اینتل 
براســاس گره های ۲ نانومتری داشتند. حتی 

کوالکام نیز از ســرویس های این شرکت ها 
استفاده کرد.

گلسینگر در سخنان خود گفت: تصور می کنم 
ما مرگ قانون مور را تا ۳ یا ۴ دهه دیگر اعلام 
کنیم. هرچند این امر احتمالا واقعی باشــد اما 
دیگر در دوران طلایی قانون مور به ســر نمی 
بریم و اوضاع تغییر کرده است. تعداد دو برابر 
سازی تراشه ها تقریبا هر ۳ سال یکبار اتفاق 

می افتد و ما نیز شاهد کاهش روند بوده ایم.
اینتل پس از دســتیابی به این پیشرفت ها می 

تواند تا ۲۰۳۰ میلادی به یــک هزار میلیارد 
ترانزیستور در یک تراشه دست یابد.

این نخستین باری نیســت که برخی مقامات 
اینتــل ادعای چنین تحــول بزرگی را مطرح 
مــی کنند. آن کلهر نایب رییس و مدیر عامل 
تکنولوژی دولوپمنت اینتل نیز اعلام کرده بود 
قانون مور در حال پیشــرفت است و مقیاس 

بندی های سنتی نیز کندتر می شوند.
این شرکت تصمیم دارد بسته بندی را پیشرفته 
تر کند و از فناوری های تولید ۳ نانومتری نیز 
استفاده کند. با این وجود چنین پیشرفت هایی 

هزینه های بالایی دارند. 

تا ۲۰۳۰ میلادی؛ اینتل تراشه ای با یک هزار میلیارد ترانزیستور می سازد
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ندای هرمزگان - محمد قره گزلو
هفته ســوم لیگ برتر ووشو جوانان کشور در آکادمی ووشو 

مجموعه ورزشی آزادی برگزار شد.
موفق شد در بازی اول خود 12-3 هیات ووشو اردبیل و در 
بازی دوم خود 11-4 هیات ووشــو نور را با شکست مواجه 

نماید.
شایان گفتن است ، تیم ووشو فولاد هرمزگان با کسب 5 برد 
و 15 امتیاز با اقتدار تمام مقام اول گروه دو  مســابقات را در 
اختیار دارد و با عنوان صدرنشــینی پا به نیم فصل می گذارد 
، ضمنا دور برگشــت رقابت های لیگ برتر جوانان ووشو از 

تاریخ 14 دی ماه برگزار خواهد شد.

گروه ورزش
حســین کریمی پور بــه عنوان داور دیــدار تیم های فولاد 

سیرجان ایرانیان و شهرداری گنبد کاووس انتخاب شد . 
به گزارش روابط عمومی هیات والیبال اســتان هرمزگان ، 
اســامی داوران هفته سیزدهم لیگ برتر والیبال کشور اعلام 
شــد که حسین کریمی پور به عنوان داور دوم قضاوت دیدار 
دو تیم فولاد سیرجان و شهرداری گنبد کاووس رو بر عهده 

دارد . 
مســابقات هفته ســیزدهم لیگ برتر والیبال کشور برگزار 
می شــود که دیدار 2 تیم فولاد سیرجان و شهرداری گنبد 

کاووس در سیرجان برگزار می شود. 
گفتنی اســت ، لیگ برتر والیبال کشورمان با رقابت 14 تیم 

در حال برگزاری می باشد.
 

گروه ورزش
تیــم فولاد هرمــزگان در هفته 
بســکتبال  برتر  لیگ  یازدهــم 
باشگاه های کشــور میزبان تیم 

کاله مازندران است.
به گزارش خبرورزشی هرمزگان 
،بلندقامتــان فولاد هرمزگان در 
ســالن فجر بندرعباس برابر تیم 

کاله مازندران صف آرایی می کنند.
تیم فولاد هرمزگان با کســب 10 امتیاز قعرنشــین و کاله 
مازندران با 1۶امتیاز در جایگاه چهارم جدول رده بندی قرار 

دارند.
گفتنی اســت ، لیگ برتر بســکتبال باشــگاه  های کشور با 

حضور 12تیم برگزار می شود.

گروه ورزش
هفته چهارم شانزدهمین دوره لیگ برتر تپانچه بانوان به 

میزبانی هیات تیراندازی کرمان برگزار شد.
در این هفته تیــم میزبان با نتیجه 1705 بر 1709 برابر 

فولاد هرمزگان مغلوب گردید.
گفتنی است ، در پایان نیم فصل شانزدهمین دوره لیگ 
برتر تپانچه بانوان، دانشگاه آزاد با 20 امتیاز در صدر قرار 
گرفت ، باشگاه شرکت ملی حفاری با 12 امتیاز دوم شد 
و باشگاه فولاد هرمزگان نیز با 12 امتیاز به مقام سومی 

قناعت کرد.

گروه ورزش
محمدرضــا دهقانــی بازیکن با تجربه و نام آشــنا فوتســال 

هرمزگان به تیم فولاد هرمزگان پیوست.
دهقانی سابقه پوشیدن پیراهن تیم های یاران جوان بندرعباس، 
آذرخــش بندرعباس، پاس تهران، آیندگان هرمزگان و صنایع 

هرمزگان را در کارنامه دارد.
تیم فوتســال فولاد هرمزگان در حال حاضر با انجام سه بازی 
و ســه برد در صدر گروه چهارم لیگ دسته اول کشور ایستاده 

است.

ندای هرمزگان - شهناز خوش
تیم زیر هجده ســال فــولاد هرمزگان با شکســت برابر 

پیشگامان شیراز به دسته اول سقوط کرد.
در چهار چوب مســابقات هفته نهم و ماقبل پایانی رقابت 
های لیگ برتر فوتبال زیر هجده ســال کشور، تیم فولاد 
هرمزگان در ورزشــگاه نخل  بندرعبــاس با  نتیجه 1  بر  
صفر  مقابل  تیم  پیشــگامان  شیراز شکست را پذیرا شد 
از این رو تیم فولاد هرمزگان با  این نتیجه با کسب چهار 
امتیاز و  قرارگرفتن در انتهای جدول به دســته اول سقوط 

کرد.
گفتنی اســت ، تیم پادمــا یدک در هفتــه پایانی مرحله 
مقدماتی در دیداری تشریفاتی میزبان تیم فولاد هرمزگان 

است.

گروه ورزش
هفته پنجم رقابت های فوتســال کارکنان شــرکت فولاد 

هرمزگان با برگزاری هفت دیدار پیگیری شد.
در ایــن رقابت ها 22 تیم حضور پیدا کرده اند که 10 تیم 

راهی مرحله دوم مسابقات خواهند شد.
در هفته پنجم این رقابت ها نتایج زیر بدست آمد:

امور ورزش 7   دفتر فنی 1
انبار فولادسازی 5  امور مالی 2 

ریختگری 4    پشتیبانی خرید صفر
حراست صفر   آتش نشانی 3  »عدم حضور تیم حراست«

آزمایشگاه 1  بهره برداری  1 
خدمات الف »نقلیه« 8  پیشکسوتان صفر 

خدمات عمومی ب »رســتوران« 3  ارسال محصول صفر 
»عدم حضور تیم ارسال محصول«

گروه ورزش
تیــم نونهالان فــولاد هرمزگان در هفتــه نهم لیگ برتر 
فوتبال کشور در دیداری تشــریفاتی مغلوب وصال شیراز 

شد.
به گزارش خبرورزشی هرمزگان ،از گروه سوم این پیکارها 
،تیم فولاد هرمزگان در دیداری تشــریفاتی  با نتیجه 1بر 

صفر برابر میزبان خود تیم وصال شیراز شکست خورد.
بدین ترتیب تیم فوتبال نونهالان فولاد هرمزگان با کسب 
14 امتیــاز و قرارگیری در جایگاه دوم گــروه خود راهی 

مرحله دوم شدند.
قابل ذکر است ، تیم فولاد هرمزگان در هفته پایانی مرحله 

مقدماتی میزبان تیم آرمان شیراز است.

گروه ورزش
تیم ساحل بندرخمیر در رقابت های جام اتحاد و همبستگی 

به جایگاه سومی رسید . 
به گزارش روابط عمومی هیات والیبال اســتان هرمزگان 
، این مســابقات با حضور 4 اســتان » فــارس ، کرمان ، 
هرمزگان و بوشهر « و با رقابت 8 تیم به میزبانی شهرستان 
مهر اســتان فارس برگزار شــد که در پایان ، تیم کرمان 

بر ســکوی قهرمان تکیه زد ، مهر اســتان فارس به نایب 
قهرمــان رضایت داد و تیم ســاحل بندرخمیر نیز به مقام 

سومی قناعت کرد. 
گفتنــی اســت ، شــهرداری پارســیان دیگــر نماینــده 
اســتان در ایــن رقابت ها بــود ، ضمنا این پیــکار ها از 
 29 آذر تــا 1 دی مــاه به میزبانی اســتان فــارس برگزار

شد.

   توپ و تور 
   

برگزاری هفته سوم لیگ برتر ووشو 
جوانان کشور در آکادمی ووشو 

مجموعه ورزشی آزادی

داور هرمزگانی قضاوت مسابقات لیگ 
برتر والیبال کشور را به عهده دارد

  خبر
  

بانوان هرمزگانی در جام همبستگی والیبال درخشیدند

هفته پنجم مسابقات فوتسال کارکنان 
شرکت فولاد هرمزگان

تیم فوتبال نونهالان فولاد هرمزگان به 
دور دوم لیگ برتر کشور صعود کرد

 رقابت بسکتبالیست های فولاد هرمزگان
 با کاله مازندران

telegram.me/nedayhormozgan

گروه ورزش
در هفته نهم لیگ دسته اول فوتبال باشگاه 
های هرمزگان هفت بازی در دو گروه شرق 

و غرب برگزار  شد.
در بازی های هفته  نهم  لیگ دســته اول 
فوتبال باشــگاه های هرمــزگان تیم های 
اتحاد بندرپل، آرش ایلود، مقاومت بازیاری 
و  آراد مهر رودان حریفان خود را شکســت 
دادند و ســه بــازی هم با نتیجه مســاوی 
به پایان رســید.در دیدارهــای گروه غرب،  
بهزیســتی جناح در خانه با یک گل مغلوب 

اتحاد بندرپل شد.
هابیل یوســفی برای اتحاد بندرپل گلزنی 
کــرد. آرش ایلود با تک گل شــعیب نامی 
تیم دریانوردان بندرکنگ را با شکست بدرقه 
کرد.نیلی پوشان گزیر و هفده شهریور قشم 
بدون گل مســاوی به کار خود پایان دادند. 
جنوب  و ســتاره فرامرزان دربی شهرستان 

بســتک را برگزار کردند که ایــن بازی با 
نتیجه یک یک مساوی به پایان رسید.

شعیب نامی برای آرش ایلود و عادل پالزوان 
برای جنــوب گل زدند.  در دیدارهای گروه 
شــرق، ملوان بندرعباس 2 بــر 4 مغلوب 
مقاومــت بازیاری شــد. بهنــام ضیغمی و 
امیــر یزدانی برای ملــوان گلزنی کردند و 
چهار گل مقاومت بازیاری را دو گل  سعید 
پیاپی ، امیرحســین ناصــری و محمدامین 
فخاری به ثمــر رســاندند. آراد مهررودان 
با ســه گل اتحاد معدونیــه حاجی آباد را با 
شکســت بدرقه کرد. علیرضــا داوری دبل 
کرد و هاشم ســالاری هم یک گل به ثمر 
رساند. بازی دربی  میناب جوان و ابومسلم 
 میناب در پایان نود دقیقه بدون گل به پایان 

رسید.
در پایــان بازی های  هفتــه نهم در گروه 
شــرق تیم  ملوان بندرعبــاس با 12 امتیاز 

صدرنشــین شــد ، تیم میناب جوان با 11 
امتیــاز در مکان دوم جا خــوش کرد . تیم 
های ابومســلم میناب،  برخ کوشه قشم و 
اتحــاد معدونیه حاجی آبــاد با 9 امتیاز و به 
دلیل تفاضل گل در مکان ســوم  تا پنجم 
قــرار گرفته اند. مقاومت بازیاری با 8 امتیاز 
ششــم و  آراد مهر رودان با 4 امتیاز هفتم 

شد.
در  جــدول رده بنــدی گــروه غــرب تیم 
دریانوردان بندرکنگ بــا 24 امتیاز به مقام 
نخســت رســید ، آرش ایلود با 17  امتیاز 

جایــگاه دوم  را به خــودش اختصاص داد 
، تیم ســتاره فرامــرزان بــا 1۶  امتیاز به 
مقام ســومی قناعت نمود ، ضمن این که 
اتحــاد بندرپل با 15  امتیاز ، نیلی پوشــان 
گزیــر با 11 امتیــاز ، جنوب بســتک با 5 
امتیاز ، هفده شــهریور قشــم با 4 امتیاز  و 
بهزیســتی جناح بــدون امتیاز بــه ترتیب 
 عناویــن چهــارم تا هشــتم را به دســت

 آوردند.  
گفتنی اســت ، لیــگ دســته اول فوتبال 
باشگاه های هرمزگان با حضور 15 تیم در 
حال برگزاری اســت و در گروه غرب  تیم 
های بهزیســتی جنــاح ، آرش ایلود، اتحاد 
پل ، هفده شــهریور قشــم ، جنوب بستک 
،  دریانوردان بندرکنگ،  ســتاره فرامرزان 
و  نیلی پوشــان گزیر و در گروه شرق هم ، 
تیم هــای میناب جوان ، مقاومت بازیاری ، 
آراد مهر رودان ، ابومسلم میناب، برخ کوشه 
قشــم و  اتحاد معدونیه بــا هم رقابت می 

کنند.

سه بازی با نتیجه مساوی به پایان رسید

گروه ورزش
 یازدهم لیگ برتر فوتبال  بندرعباس  به پاس 
یک عمر تلاش و کوشــش در جهت ارتقای 
فوتبال شهرستان بندرعباس به نام پیشکسوت 
ارزنــده باشــگاه کاوه بندرعباس و اســطوره 
فوتبال  هرمزگان در  دهه ۶0  نامگذاری شد.

در هفدهمین روز از ماه مهر هزار و ســیصد و 
چهل  و هفت در محله ساحل نشین و قدیمی 

نخل ناخدا دیده به جهان گشود.
وی فوتبالــش را از تیم باشــگاهی محله اش 
کاوه آغاز کرد. در ابتدا با شــماره ده در نوک 
پیــکان خط حمله کاوه بازی کــرد  اما بعدها 
پستش را عوض کرد و با شماره 5 در قلب خط 
دفاعی کاوه تبدیل به ستاره ای بی بدیل شد.  
کاپیتان هوشنگ حافظ پور سابقه بازی در تیم 
امید اوزی ها را نیــز در کارنامه خود دارد . او 

بازیکنی کم نظیر  خط دفاع تیم های منتخب 
نوجوانان، جوانان و بزرگســالان هرمزگان در 
دهه ۶0 بود و  نامش برای همیشه در فوتبال 

هرمزگان ماندگار شده است.  
گفتنی اســت ،   مراســم تجلیــل و قدردانی 
از پیشکســوت  فوتبال بندرعبــاس با حضور  
اســماعیل مرادی دبیر  و سایر اعضای هیات 
فوتبال بندرعباس برگزار شــد و از هوشــنگ 
حافــظ پور پیشکســوت شایســته  باشــگاه 
 فرهنگــی ورزشــی کاوه بندرعبــاس  تقدیر 

گردید.

گروه ورزش
در هفته یازدهم لیگ برتر بســکتبال  باشگاه 
های کشور تیم فولاد هرمزگان در سالن فجر 

بندرعباس به دیدار کاله  رفت.
شاگردان رضا هنگام پور در تیم فولاد هرمزگان 
که از 10 بازی قبل خود 10 شکست در کارنامه 
خودشان به ثبت رسانده بودند در آخرین بازی 
نیم فصل به مصاف کاله مازندرانی رفت که از 
10 بازی گذشته خود شش برد و چهار شکست 
را تجربه کــرده بود و با 1۶ امتیــاز در مکان 

چهارم جدول رده بندی قرار گرفته بود.

بر خلاف بازی های  گذشــته ســفید پوشان 
فولاد هرمــرگان بازی را مقابــل کاله خوب 
شــروع کردند و کوارتر نخست را 24 بر 23 به 

سود خود به پایان بردند.
در کوارتر دوم و پایانی نیمه نخســت این بازی 
مشکی پوشــان کاله مازندران بودند که بازی 
به اختیار خود در آوردنــد و جبران کوارتر اول 
را کردند و در پایــان با نتیجه 50 بر 3۶ پیروز 

به رختکن رفتند.
در کوارتر ســوم  شاگردان ســفید پوش رضا 
هنگام پور  توانســتند  اختلاف را کم کنند اما 

بــا توجه به اختلاف نتیجــه در کوارتر دوم در 
پایان 74 بر 5۶ بازی را واگذار کردند. در کوارتر 
چهارم و پایانی این بازی فولاد خیلی بهتر بازی 

کرد و به نوعی به بازی برگشــت اما اختلاف 
امتیازات کوارتر های اول تا سوم باعث تا  تیم 
کاله موفق شــود با نتیجه 101 بر 87  فولاد را 

شکست دهد. 
فولاد با این نتیجه پس از یازده بازی نیم فصل 

نخست را با یازده شکست به پایان برد.
گفتنی اســت ، مســابقات لیگ برتر بسکتبال 
مــردان با حضور 12 تیم  بــه صورت دوره ای 
برگزار خواهد شــد و  تیم های اول تا هشــتم 
به مرحله پلــی آف صعود می کنند تا در پایان 

تکلیف تیم قهرمان مشخص شود.

هوشنگ حافظ پور ستاره بی بدیل دهه ۶۰ فوتبال هرمزگان

فولاد هرمزگان در یازده بازی ، یازده شکست را در کارنامه خود به ثبت رسانده است

تیم زیر 18 سال فولاد هرمزگان به 
دسته اول سقوط کرد

بهترین ورزش برای لاغری شکم و پهلو 

دراز نشست 

بالا آوردن پاها  حرکت برپی اسکوات

شکم دوچرخه خوابیده  پلانک  تمرینات ایروبیک

اینفو گرافیک: ندای هرمزگان/س. عطایی

گروه ورزش
از سوی امور ورزش فولاد هرمزگان به کادرفنی 
و بازیکنــان تیم های ورزشــی فولاد هرمزگان 

مستقر در خوابگاه بسته های یلدایی اهدا شد.
امور ورزش فولاد هرمزگان در پاسداشت افرادی 
که دور از خانواده خود در شــب یلدا در خوابگاه 

های این مجموعه حضور دارند اقدام به این امر 
فرهنگی کرد تا نشان دهد به یاد تمامی خانواده 

بزرگ فولاد هرمزگان است.

به کادرفنی و بازیکنان فولاد هرمزگان مستقر در خوابگاه بسته های 
یلدایی اهدا شد

محمدرضا دهقانی قرمز پوش شد

ستاره فوتسال هرمزگان فولادی شد

فولاد هرمزگان در رتبه سوم مسابقات فولاد هرمزگان در رتبه سوم مسابقات 
لیگ برتر تپانچه بانوان کشور قرار گرفتلیگ برتر تپانچه بانوان کشور قرار گرفت


